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HERSENcEllEtJES
Hoe excellent was ik geweest als 

ze die alcoholgrens wat eerder 

hadden verlaagd? Toen ik zestien 

was, schonk de barman gewoon 

een Pisang Ambon voor me in. En 

nog een. En nog een. Ik herinner 

me een braakpartij in een gemeen

telijke bloembak. Hup, daar gingen 

mijn hersencelletjes, een voor een 

belandden ze tussen de viooltjes. 

Wisten wij veel. 

De generatie van mijn ouders was 

nog erger. Mijn vader vertelde eens 

hoe jongens na een wilde avond 

als vanzelfsprekend met hun zatte 

hoofd in de auto stapten. Hopen 

maar dat ze niet in de sloot eindig

den. Meestal ging het goed. Wisten 

zij veel.  

Ik voorspel een stormloop op de 

excellentieprogramma’s van de 

universiteiten. Allemaal onbe

schadigde achttienjarige breinen, 

hunkerend naar kennis. 

Laten we de minister van Volks

gezondheid dankbaar zijn. Uitein

delijk zal zij het zijn die zorgt dat 

Nederland stijgt op het lijstje 

 ‘slimste landen ter wereld’. En niet 

de minister van Onderwijs. Komt 

het toch nog allemaal goed.

Annemarie Haverkamp 
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De schade, vooral waterschade, is bij de meeste kunstwerken pas 
zichtbaar als je vlakbij staat. Een rimpelige rand, een gescheurde 
hoek. De werken van de kunstenaars die atelier hielden in de 
oude kweekschool aan de Groesbeekseweg zijn overgebracht 
naar cultuurspinnerij De Vasim. De sporen van de brand op 1 
januari in het pand zijn nog het best te beluisteren bij de kunste
naars zelf. Ans van der Vleuten bijvoorbeeld had elf mansgrote 
inkttekeningen op behangpapier in het pand hangen. Daar was 

weinig meer van over toen ze twee weken later haar voormalig 
atelier betrad. “Het was één  grote, natte prop. Huilend heb ik de 
prop afgepeld en gepuzzeld om de tekeningen weer compleet te 
krijgen. Nu zijn het tekeningen van losse stukken papier. Ik heb 
erover gedacht om ze zo te verkopen, voor heel veel geld. Met  
de opmerking: ‘Je moet eens weten wat hier voor ingewikkeld 
 proces achter zit.’” Veel bewoners van de oude school, waar
onder studenten, raakten alles kwijt.  Foto: Duncan de Fey

Kunst uit De aFgebranDe KweeKschool
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Peter Wijers @peterwijers 
Een tentamen maken in je pyjama, alles kan op de #RU. 
Wel een keer wat anders. #takehometentamen

GetWeet

SteMMinGMAKenD Collegevoorzitter 

Gerard Meijer is tijdens zijn nieuwjaars-

rede buitengewoon kritisch op Science 

in Transition. Hij noemt het manifest van 

de groep academici, die zich afzet tegen 

de publicatiedruk en afrekencultuur 

 binnen universiteiten, ‘een stemming-

makend stuk’ vol ‘opsommingen van niet 

onderbouwde halve waarheden en feite-

lijke onjuistheden’. 

MinDeRJARiG Minderjarigen mogen 

sinds de jaarwisseling geen drank meer 

bestellen. Maar dat willen ze natuurlijk 

wel – de boefjes. Het verbod geldt in 

cafés en supermarkten, maar natuurlijk 

ook tijdens de introductie. Hoe gaat de 

universiteit dat probleem oplossen? 

Door de zestien- en zeventienjarigen 

een anderkleurig bandje te geven, zo 

blijkt. 

ALCOhOL Mannen drinken meer alco-

hol wanneer ze naar een film kijken 

waarin ook gedronken wordt. Ook vol-

gen ze het voorbeeld van de acteur. 

Neemt de acteur een slok, dan neemt 

ook de kijkende man vaak binnen een 

aantal seconden een slok. Gek: vrouwen 

doen dat niet. Dat blijkt uit onderzoek 

van gedragswetenschapper Renske 

Koordeman.

MOOC Minister van Onderwijs Jet 

 Bussemaker maakte bekend dat univer-

siteiten studiepunten mogen geven  

Lieve Bas,
Er zijn dagen dat ik enorm naar je 

terugverlang. Sorry dat ik dit niet 

liet merken toen jij er nog was, 

toen je op deze universiteit de 

mooie taak had onze declaratie

bonnetjes te verwerken, zodat wij 

keurig op tijd het geld kregen 

terugbetaald dat wij voorschoten 

voor boeken en reisjes. Maar 

ineens liet je je kennen als Bass (die 

extra hippe s vergeef ik je), met je 

onaardige tronie in een computer

programma waarin wij geacht wor

den onze uitgaves te verwerken. 

Waarom mag ik niet meer als vroe

ger mijn bonnetjes plakken op een 

vel papier en naar je toesturen? 

Vond je al die post niet leuk? Je 

weet hopelijk zelf ook wel dat je 

een lastpak bent geworden, je gaat 

verdorie lijken op je zusje Osiris en 

grote broer Blackboard. Ik denk dat 

je papa en mama – heb je die nog? 

– het ook wel weten, want er is 

een speciaal telefoonnummer  

voor wie met jullie overhoop ligt. Ik 

heb mijn bonnetjes drie keer via 

jou rare smoelwerk proberen te 

regelen, drie keer liep ik vast, drie 

keer sloeg mijn beschaamde 

onrust over op mijn collega’s en 

twee keer moest ik de opvoed

telefoon bellen. Weet jij wel dat het 

half uurtje per jaar dat ik vroeger 

kwijt was met de bonnetjes inmid

dels is opgelopen tot drie uur, en 

weet jij hoeveel extra uren (en 

geld) dat kost op de hele campus? 

En jijzelf ziet er ook niet goedkoop 

uit, nog los van de kosten voor 

jouw begeleiders en de mensen die 

ons in workshops moeten leren 

met jou om te gaan. 

Lieve Bass (eigenlijk vind ik je niet 

lief meer), laat het Basje in jou weer 

zien. Groei vooral door, maar zon

der dat ik bang voor je hoef te 

worden. Want zo erg is het gewor

den. Steeds als ik je probeer te 

bereiken, stoot je je weer van me 

af. Nog nooit ben ik een dag ziek 

geweest van mijn werk, maar mijn 

eerste digileedverzuimdag komt 

akelig dichtbij. Als jij niet verandert, 

ga ik jou eens pesten, en noem ik 

zo’n dag voortaan Bassdag.

Dit was  
JAnUARi
VOLGENS PAUL VAN DEN BROEK

BOVEN HEt 
MAAiVeLD
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waaRVaN AKte
“Het belangrijkste bezwaar tegen de 
MOOC’s ligt echter in de eerste letter 
van de afkorting: ‘Massive’. als grote 
groepen studenten allemaal het-
zelfde college volgen, betekent dit 
dat ze ook allemaal dezelfde denk-
beelden meekrijgen. De massaliteit 
van het internet maakt een einde aan 
de diversiteit van discussies die in de 
academische gemeenschap tussen 
studenten en docenten plaatsvindt.”
Thomas Smits, PhDkandidaat geschiedenis, pleit 

op 14 januari in Trouw voor het behoud van de 

brede ‘Bildung’.

32
Zo veel verschillende cursussen kunnen (interna-

tionale) studenten deze zomer volgen in Nijme-

gen. De universiteit begint met een Radboud 

summer school. twaalf van de 32 cursussen 

komen voor rekening van het Radboudumc. De 

meest exotische cursuslocatie is Rabat, Marokko. 

Daar verzorgt het Nederlands instituut in Marokko 

(NiMaR) een summer school. De gemiddelde prijs 

van een zomercursus (één week) aan de waal is 

571 euro. studenten uit het buitenland krijgen een 

kamer in een complex van de ssHN. Prijs: 195 

euro. Blijven ze twee weken – twee cursussen 

achter elkaar volgen kan ook –, dan is het 295 

euro. De eerste honderd studenten die zich 

 melden krijgen een Radboud-leenfiets. Plan is  

dat alle deelnemers een waaltocht maken op de 

Pannenkoekenboot. All you can eat.

aan studenten die een massive online 

open course (MOOC) van Harvard 

 volgen – en het tentamen behalen. Een 

Nijmeegse student die via een MOOC 

studiepunten wil halen, dient eerst 

 toestemming te krijgen van de examen-

commissie.

SiM CitY sim City spelen. we vonden 

het allemaal leuk, maar vind je het heel 

leuk, dan ga je planologie studeren. 

 Eenmaal in de master terechtgekomen, 

begint het echte werk. Dat blijkt: 

 Nijmeegse masterstudenten gaan zich  

in februari onderdompelen in wijken in 

 Nijmegen en arnhem. Vervolgens komen 

ze met een rapport waarin ze suggesties 

doen voor vernieuwing.

intRODUCtie Dat vermaledijde college 

van bestuur neemt belangrijke initiatie-

ven van studenten simpelweg niet seri-

eus. want hoe – nee, wacht, niet drama-

tisch genoeg: HOE – kon het college 

anders besluiten een streep te zetten 

door de naamsverandering van de intro-

ductie, georganiseerd door studenten-

website Nultweevier.nl? wie valt nu niet 

direct als een blok voor geweldige 

namen als RU in?!, wiN-week en Keizer-

week? Maar helaas, het blijft introductie 

Radboud Universiteit.

PReMASteR Het collegegeld voor 

 premasterstudenten gaat vanaf het 

 volgende collegejaar omhoog. Een vol 

programma, zestig studiepunten, moet 

tijdens het collegejaar 2014-2015 2.859 

euro kosten. waarom? Omdat de over-

heid schakelprogramma’s niet financiert 

en de programma’s meer kostendekkend 

moeten worden. De maatregel wordt 

niet met plezier ingevoerd: faculteiten 

vrezen voor de instroom.

DOnJOn Later dit jaar begint de bouw 

van de donjon in het Valkhofpark. Deze 

reconstructie van een middeleeuwse 

toren die ooit bedoeld was om die lui 

van boven de waal in de gaten te hou-

den, krijgt vier etages. De universiteit 

gaat er één in gebruik nemen als ‘etalage 

van onderzoek’ om bezoekende lui van 

boven de waal warm te maken voor een 

studie aan de Radboud Universiteit.  

Lennart Bours

VOOR DaGELiJKs NiEUws: VOxWeB.nL
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Natuurkundestudent Lennart Bours (22) liep voor zijn bachelorscriptie 

stage bij het High Field Magnet Laboratory. Hij ontwikkelde een appa-

raat waarmee je het aantal electronen in grafeen kunt manipuleren. “ik 

gebruikte heel kleine grafeendeeltjes. Dat is gepriegel en je moet geduld 

hebben.” Eind december presenteerden alle bachelorstudenten hun 

resultaten. “ik had toen net mijn meetapparaat af, maar had nog geen 

resultaten.” Hij besloot de focus op zijn stagewerkzaamheden te leggen. 

“Met een vriend heb ik in een weekend foto’s gemaakt van alles wat ik 

hier doe en daar een filmpje van gemaakt in de stijl van Daft Punk’s 

Technologic.“ Bours begon met studeren vóór de komst van het bindend 

studieadvies, anders had hij dit filmpje nooit kunnen maken. “Natuur-

kunde is echt mijn ding, ik zou niets anders willen. Maar ik ben geen 

nominale student, deed veel naast mijn studie. Niet alles in één keer 

halen, betekent tegenwoordig dat je al snel moet stoppen. Daarmee 

ontzeg je mensen als ik een opleiding en had ik dit filmpje niet kunnen 

maken.” Het filmpje zie je hier: http://bit.ly/1fpBmPv



8
Vox 6

01/2014

OPINIE

zelf een opinie 
insturen kan ook
mail ‘m naar 
redactie@vox.ru.nl 
de redactie heeft het recht  
de brief in te korten.

vol van de vele gelukkige weten-

schappers die tussen, pak hem 

beet, 1760 en 1960 voor al die 

grote ontdekkingen konden 

 zorgen die onze wereld in kaart 

hebben gebracht. de wetenschap-

pelijke kennis van hoogontwikkel-

de mensen vóór 1760 was even 

gering als de beste wereldkaart die 

ze toentertijd tot hun beschikking 

hadden. die vergelijking kun je 

doortrekken: de wetenschappelijke 

kennis van de gemiddelde heden-

daagse puber is haast even gede-

tailleerd als de Google maps die hij 

in een onbekende stad op zijn 

mobieltje gebruikt om de dichtst-

bijzijnde mcdonald’s te vinden.

Sluipend verval

de enorme hoeveelheid kennis die 

thans eenvoudig voor iedereen 

beschikbaar is, heeft de functie van 

wetenschappers drastisch veran-

zich in een laboratorium met veel 

vernuft en eindeloos geduld bezig-

hield met het opzetten en uitvoe-

ren van experimenten. Zo’n 

wetenschapper hoopte in zijn 

zorgvuldig afgeschermde, volledig 

gecontroleerde en zuivere brokje 

universum een fundamenteel 

onderliggend mechanisme op zijn 

werking te betrappen. 

er was een tijd dat dergelijke 

wetenschappers buitengewoon 

succesvol waren en de ene na de 

andere belangwekkende ontdek-

king deden. coulomb, Galvani, 

Watt, volta, ohm, ampère en 

 faraday beleefden fantastische tij-

den, omdat zij eindeloos met elek-

triciteit konden experimenteren. 

dat gold ook voor Pasteur, 

 röntgen, marconi, tinbergen, 

oort, en Watson die een keur aan 

andere verschijnselen bestudeer-

den. en dat is nog maar een hand-

‘Verhinder dat middelbare 
scholieren gedachteloos 
de universiteit binnenstro-
men.’ Het is een van de 
maatregelen die hoogle-
raar Jan Bransen voorstelt 
om de universiteit gezon-
der te maken.

Gerard meijer had gelijk, toen hij in 

zijn nieuwjaarstoespraak stelde dat 

het ‘position paper’ van Science in 

Transition slecht geformuleerd en 

ongestructureerd is. niettemin 

vind ik het buitengewoon jammer 

dat de voorzitter van ons college 

van bestuur zich haast trots toon-

de dat de radboud universiteit 

schitterde door afwezigheid bij de 

discussie die het knaW organi-

seerde over het functioneren en 

de toekomst van de wetenschap. 

het is immers de hoogste tijd voor 

wetenschappers om zich zorgen 

te maken over hun zelfbeeld. dat 

die broodnodige reflectie aange-

wakkerd wordt door een stem-

mingmakend stuk is irrelevant.  

of anders gezegd: ligt volkomen 

voor de hand. immers alleen 

stemmingmakerij krijgt de logge 

en zelfvoldane universitaire  

wereld in beweging – zelfs als de 

krachten van binnenuit komen.

laat ik het daarom ook eens 

 proberen, op míjn manier. 

er was een tijd dat een goede 

wetenschapper vooral bedreven 

was in het doen van empirisch 

onderzoek. het was iemand die 

Tijd voor een 
andere universiteit
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derd. het lijkt er alleen op dat 

wetenschappers dat zelf niet door-

hebben, dat zij zichzelf nog altijd 

het liefst in een laboratorium zien, 

in beslag genomen door hun eigen 

zuivere brokje universum. bij dat 

beeld past wel de droom van pagi-

nalange publicatielijsten maar niet 

de last van overvolle collegezalen. 

het is een van de oorzaken van het 

ernstige, sluipende verval van de 

moderne universiteit, dat lang-

zaam maar zeker aan de opper-

vlakte treedt. aan de ene kant vele 

tienduizenden schoolse consu-

menten die niet de wetenschap in 

willen, maar zich niettemin aan-

melden bij de universiteiten, 

omdat zij nu eenmaal doordron-

gen zijn van de dwanggedachte 

een zo hoog mogelijke opleiding 

te moeten ambiëren. en aan de 

andere kant al die paniekerig 

publicerende wetenschappers die 

Vox is het maandelijks onafhankelijk 

magazine van de Radboud Universiteit 

Nijmegen. 
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Colofonabsoluut de samenleving niet in 

willen, omdat ze verslingerd zijn 

aan het fascinerende kunstje dat 

ze in hun eigen kleine niche naar 

hartenlust met minieme variaties 

eindeloos blijven herhalen. 

ik zet het wat cru neer en als ik het 

zo nalees, word ik er bepaald niet 

vrolijk van. tegelijkertijd vind ik het 

zo’n plausibel beeld dat mijns 

inziens de ironische ontmaskering 

van het universitaire bedrijf niet ver 

meer is. ik geef graag een duwtje. 

maar tegenover het voortrollende 

geweld van een institutie die voor-

al goed voor zichzelf moet zorgen 

(kijk alleen maar eens naar de 

bouwplannen van de radboud 

universiteit), moeten dat wel flinke 

zetten worden. 

Toelatingsgesprek

eerste zet: verhinder dat middel-

bare scholieren gedachteloos de 

universiteit binnenstromen. 

onderwerp ze aan een serieus 

toelatingsgesprek. vraag indrin-

gend door naar wat zij menen in 

de wetenschap te zoeken te heb-

ben. leer hiervoor van kunstaca-

demies. benadruk dat de universi-

teit een plaats is waar mateloos 

geëngageerde mensen voortdu-

rend aanhikken tegen ontbrekend 

begrip, in de hoop zich een weg te 

banen naar hetgeen zich voorbij 

de grens van het weten bevindt. 

doordring belangstellenden ervan 

dat passie voor wetenschap hele-

maal niets (helemaal niets!) te 

maken heeft met verlangen naar 

een goede baan. omdat 70 tot 80 

procent van de geïnterviewden 

dan zal bedanken voor de acade-

mische eer, wordt wetenschap 

weer doceerbaar. overigens krij-

gen alle afgewezen kandidaten 

een gratis voucher voor vier jaar 

wetenschappelijk onderwijs, die zij 

kunnen inwisselen als ze een goed 

idee hebben dat geschikt is om in 

een universitaire omgeving uit te 

werken.

tweede zet: overtuig wetenschap-

pers van het feit dat empirische 

bevindingen nauwelijks nog bijdra-

gen aan kennisgroei. Wetenschap 

draait sinds de allereerste theorie-

vorming in mesopotamië om het 

elimineren van gedeeld onbegrip. 

er was een tijd dat dit onbegrip zijn 

oorzaak had in empirische onwe-

tendheid. maar vandaag de dag is 

het onbegrip bijna nergens meer 

een functie van de manier waarop 

de wereld onze vragen beant-

woordt. kijk bijvoorbeeld naar het 

gedeelde onbegrip dat gemateria-

liseerd is in de deeltjesversneller 

van cern bij Genève. hoeveel 

mensen begrijpen hoe onder-

zoeksresultaten van deze deeltjes-

versneller bijdragen aan ons begrip 

van de elementaire deeltjes? de 

situatie is in de andere weten-

schappen niet anders.

derde zet: doordring wetenschap-

pers van de ongepastheid van een 

onderzoeksagenda die volledig 

bepaald wordt door de methodo-

logische onderzoeksfouten en de 

onvoldoende bevindingen van 

voorgaand onderzoek. Stel je de 

vragen aan de wetenschap eens 

voor van een nepalese gastarbei-

der in Qatar. of van een historicus 

die over tweehonderd jaar onze 

economie bestudeert. of van een 

weeskind van drie dat je neuriënd 

aantreft in een Syrisch vluchtelin-

genkamp. 

Jan Bransen is hoogleraar Filosofie 

van de gedragswetenschappen 

aan de Radboud Universiteit
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Studenten roeren zich: ze hebben er genoeg 
van om steeds de beste te moeten zijn. De 
nadruk op excellentie legt een continue druk, 
merkt de studentenpastor. Excelleren levert 
altijd verliezers op, weet de psycholoog. Als

excelleren
 je de neus 
 uitkomt

Tekst: Martine Zuidweg / Illustratie: Roel Venderbosch

E
en nieuw modewoord waart rond over de 
campus: ‘excellentie’. Vanuit alle hoeken en 
gaten ploppen programma’s op die excellen-
tie omarmen. Voor studenten met hoge cij-
fers is er de Honours Academy, voor ambiti-

euze bètascholieren het Pre-University College en voor 
buitenlandse wetenschappers nu ook het Radboud 
Excellence Initiative. 

Van de veertien universiteiten in Nederland bieden 
er inmiddels dertien excellentieprogramma’s aan voor 
studenten. En het mag wat kosten. Nu de rijksoverheid 
de hand op de knip houdt, hoesten de instellingen het 
geld zelf op, of wentelen het via de collegegelden af op 
studenten. 

Het Nijmeegse universiteitsbestuur wentelt overi-
gens niets af. Vanaf 2015 gaat het zelf een dikke drie 
miljoen euro investeren in de uitblinkers op de campus, 
uit de algemene pot voor onderwijs en onderzoek. 
‘Binnen de instelling heerst de overtuiging dat niet 
iedereen gelijk is. De beste studenten verdienen het 
beste dat de universiteit te bieden heeft’, zegt de 
 Radboud Honours Academy in haar evaluatierapport 
(2012). 

De nadruk op excellentie neemt af en toe groteske 
vormen aan, weet Jeroen van Baar (23), vanaf febru-
ari promovendus bij het Donders Instituut. Hij stu-
deerde aan het University College Utrecht, een full-
time honoursopleiding. “In 2012 werd aan mijn 

graduate school een nieuw excellentieprogramma 
 aangekondigd dat natuurlijk een klinkende naam 
moest krijgen. Het werd U/SELECT: Utrecht Selective 
Excellent Life Sciences Extra Curricular Track. Veel 
excellenter wordt het volgens mij niet.”

Van Baar constateert een ‘excellentiehype’ in het 
hoger onderwijs. “De Nederlandse studententijd, die 
bekend stond om zijn onbezorgde karakter en die ruimte 
gaf aan zelfontplooiing van de student, wordt in snel-
treinvaart vervangen door een neoliberale   competitie- 
cultuur waarin cijfermatig uitblinken  centraal staat.” 

de prestatiegeneratie
Zelf deed hij er overigens net zo goed aan mee. Als 
kind kreeg Van Baar het stempel hoogbegaafd en hij 
voelde wel dat dit verwachtingen schiep bij zijn omge-
ving. Hij haalde aan het University College goede cij-
fers en vertrok voor een onderzoeksstage van een half 
jaar naar de prestigieuze École normale supérieure in 
Parijs. Met een prachtcurriculum op zak toog hij tegen 
het einde van zijn studie vol vertrouwen naar de Nati-
onale Carrièrebeurs voor een ontmoeting met zijn 
aanstaande topwerkgevers. 

De domper kwam snel: zoals hij bleken er in de 
Amsterdamse RAI nog duizenden rond te lopen. En  
er was altijd wel iemand die een moeilijkere studie  
had afgerond, een betere stage had volbracht of 
belangrijkere bestuursfunctie had bekleed. 

‘ZE ZEggEn Dat 
DE univErSitEit 
DE hoogste 
vorm iS van 
onDErwijS. 
BlijkBaar niEt: 
Dat iS hEt 
honourS
programma’
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Alle uitnodigingen gingen aan zijn neus voorbij. De 
‘groten’ als Shell, Unilever of KLM lieten hem op de 
beurs links liggen. ‘Waar ben ik al die tijd mee bezig 
geweest?’, schoot het door zijn hoofd. Van Baars 
besefte dat hij al zijn energie had gestoken in pogingen 
om tot de besten te behoren. En waarvoor? Zijn eigen 
interesses waren ondergesneeuwd geraakt in de 
ratrace.

Hij schreef er een boek over, De prestatiegeneratie, 
dat 14 januari verscheen. In het boek onderzoekt hij 
waar zijn drang tot excelleren vandaan komt. Zijn 
generatie heeft torenhoge verwachtingen van het 
leven, schrijft Van Baar. Ze bestaat uit maximalisten, 
die overal en altijd het onderste uit de kan willen 
halen. Ze zijn gedoemd om altijd net niet tevreden  
te zijn. 
In zijn boek legt Van Baar een deel van de schuld bij de 
opvoeders van zijn generatie: ouders en docenten. 
“Hun generatie heeft ons, de twintigers van nu, opge-
voed met het idee dat we alles kunnen bereiken als we 
het maar proberen.” Daarbij maken ouders, zegt hij, 

een impliciete ranglijst van studies en banen, waarop 
ze hun kroost zo hoog mogelijk willen afleveren. 

Het ministerie van onderwijs, dat nu ook de mid-
delbare scholen laat meedingen naar het predicaat 
‘excellente school’, is net zo goed verkeerd bezig, vindt 
Van Baar, omdat ‘het dweept met een competitieve 
onderwijscultuur’. 

Zesjescultuur
Het honoursprogramma is het paradepaardje van 
menig universiteitsbestuur. Kom daar maar eens aan, 
als eenvoudig docent. “Ze zeggen dat de universiteit de 
hoogste vorm is van onderwijs. Blijkbaar niet: de 
hoogste vorm van onderwijs is het honourspro-
gramma”, zegt een RU-docent die anoniem wil blij-
ven. De nadruk op excellentie zit hem hoog. “Ik denk 
dat je daarmee de rest, dus de reguliere opleidingen, 
devalueert.” 

Heb je géén honours op je curriculum staan, dan 
blijf je achter, is de impliciete boodschap volgens de 
docent. Dan behoor je al gauw tot de zesjescultuur. 
Door een scheiding aan te brengen tussen honours- 
en niet-honoursstudenten impliceer je dat de normale 
studie niet goed genoeg is, vindt ook Jeroen van Baar. 
“We doen nu alsof er geen plek is voor goede studen-
ten binnen het reguliere programma.” 

En dat laatste is een groot risico, vindt klinisch psy-
choloog Jan Derksen. “Excelleren levert altijd verlie-
zers op. Je moet als universiteit oppassen dat je niet te 
veel verliezers creëert. Het kan ten koste gaan van de 
mensen die je juist aan moet trekken: de dwarse den-
kers. Die kunnen zich gekwetst voelen en zich afkeren 
van de universiteit.”

De dwarse denkers, waar de wetenschap het vol-
gens Derksen van moet hebben, bereik je wellicht 
helemaal niet met een honoursprogramma, waar-
schuwt hij. “Wie zorgen voor doorbraken in de weten-
schap? Niet de mensen die meelopen in een vaste 
structuur, zoals het honoursprogramma is. Die stu-
denten kunnen zich vooral goed conformeren, daar-
mee heb je nog geen vernieuwers in huis. Als je alleen 
schapen creëert, krijg je geen tijgers.” 

Hij geeft bij psychologie ook college aan honours-
studenten. “Ze zijn goed in het maken van tentamens 
en ze zijn gemotiveerd om iets extra’s te doen. Maar ik 
heb tot nu toe niet de indruk dat het kritische denkers 
zijn. We leren ze dat ook niet. Ze doen bij ons experi-
menteel onderzoek, maar hebben nauwelijks tijd om 
over de vraagstelling na te denken.” 

Aan de universiteit de taak om te zorgen dat stu-
denten die op een andere manier getalenteerd zijn niet 
afhaken, vindt Derksen. “We moeten zorgen dat ook 
de tijgers verbinding houden met de universiteit.”

hoge cijfers
Auke van der Veen (20), filosofiestudent in Nijmegen, 
is een voorbeeld van een goede student in een 
‘gewoon’ programma. Maar ook zijn wereld draaide 
tot voor kort om excellentie. Net als Van Baar stu-
deerde hij aan het University College, met het verschil 

Studentenpastor Theo  

Koster voert deze dagen 

geregeld gesprekken met 

studenten die onrustig zijn 

door een nimmer aflatende 

drang om de beste te zijn. 

Tijdens een maaltijd in de 

Huiskamer van de Studen

tenkerk, na afloop van een 

meditatiesessie of tijdens 

een discussiebijeenkomst 

brengen ze het voorzichtig 

ter sprake. “Tijdens de medi

tatiecursus merken ze vaak 

pas hoe moe en gespannen 

ze zijn.” 

De woorden topuniversiteit 

en excellent zijn populairder 

dan ooit, is ook Koster 

opgevallen. “Ik hoorde het 

onze rector onlangs nog 

zeggen: ‘Wat hebben we 

toch excellente studenten!’ 

Ik vind het prima hoor als 

studenten prijzen krijgen, 

maar waarom moet dat 

excellent genoemd wor

den? Die nadruk op excel

lentie legt een continue 

druk: ik móet beter worden. 

En daar zit natuurlijk geen 

grens aan, aan dat beter 

worden, dus is men nooit 

tevreden.” 

Toen hij las over het boek 

De prestatiegeneratie van 

Jeroen van Baar herkende 

hij daarin meteen de stu

denten die bij hem over de 

vloer komen. “Ik zal niet 

zeggen dat de héle genera

tie twintigers daarmee zit, 

maar wel negen op de tien 

studenten. ” 

Koster loopt nu ruim twintig 

jaar mee als studentenpas

tor en heeft de tijdgeest zien 

veranderen. “Toen ik hier 

begon, deed je nog aan 

sport voor de gezelligheid, 

vijf jaar later sportte je 

omdat het gezond voor je 

is. In de afgelopen periode is 

de nadruk komen te liggen 

op individualiteit en uitstij

gen boven de rest. Studen

ten zijn nog even onzeker, 

maar ze geven het niet snel 

meer toe vanwege de 

onderlinge competitiesfeer.”

Het voorstel van Koster is: 

meer huiskamerachtige 

plekken op de campus waar 

studenten zich in kleine 

groepen kunnen terugtrek

ken. “Je hebt een plek nodig 

om op verhaal te komen, 

om bij te kletsen en erva

ringen uit te wisselen. Die 

plekken zijn er nu te weinig.” 

En: loof vaker prijzen uit 

voor studenten die uitblin

ken in sociaal gedrag. Die 

zich inzetten voor de vak

bond, voor studentenblad 

ANS of voor Cultuur op de 

Campus. “Realiseer je dat 

hier ménsen studeren. Het is 

belangrijk dat ze naast intel

lectuele ook sociale capaci

teiten ontwikkelen.” 

PAstor: 
‘studenten voelen 
continue druk’
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verbouwereerd
Eén semester draai je je om en alles is anders. 

Het sportcentrum biedt meditatiecursussen 

aan, de campuscomputers zijn voorzien van 

Windows zoveel, en de Refter, mán, de Refter – 

pas nadat ik van de eerste verbazing bekomen 

was werd ik door iemand gewaarschuwd voor 

‘de levensgrote tandenstokers’. (Is er een naam 

voor die gevaarlijk uitziende plastic afscheidin

gen? Tussen alle Nijmeegse naamverzinwed

strijden moet hiervoor maar eens een prijsvraag 

uitgeschreven worden, al heten ze in de volks

mond dus al de tandenstokers.) Mijn eerste 

wandeling door Nijmegen sinds juli was ver

vreemdend. Plein 1944 bestond ineens uit meer 

dan een gapend gat, favoriete fietsenstallingen 

zijn foetsie, schappen in mijn supermarkt zijn 

verwisseld, en ik zag een nieuwe brug. Gelukkig 

blijven er nog genoeg dingen over om te ver

bouwen en zodoende vond ik mijn kamertje 

terug achter twee graafmachines, een berg  

stenen, een opengebroken Stijn Buysstraat, en 

als pronkstuk een Dixi pontificaal voor de deur. 

De graafmachinegeluiden dreven me naar de 

plaats die mij het meest nieuwsgierig maakte 

naar plaatsgevonden transformaties: de UB. 

Daar begon ik aan mijn stageverslag en half in 

gedachten verzonken bemerkte ik een eerste 

verandering. Er waren nieuwe tafels, met gek 

geplaatste tafelpoten, zo voelde ik. Met mijn 

voet tastte ik de nieuwe tafelpoot af. Verdiept 

als ik was in het verslag kwam de informatie die 

mijn brein registreerde niet helemaal binnen; 

met mijn hoofd in de warrigeprofessormodus 

drong het nét niet tot me door. Maar ineens 

werd ik me ervan bewust. Dit was geen tafel

poot. Ik keek onder de tafel en zag twee grote 

voeten, met rode sokken. Voor ik goed en wel 

doorhad dat ik minutenlang met mijn voet een 

mannenbeen had zitten betasten, voor ik het 

misverstand had kunnen uitleggen, kwam er 

achter het enorme beeldscherm tegenover me 

een jongen tevoorschijn, die zijn schoenen aan

trok, opstond en resoluut wegliep. Op naar zijn 

studiegenoten, ‘Wat ik nóú toch meemaakte…’. 

Op naar Facebook, alwaar ‘Gespot: UB’ onge

twijfeld omgedoopt zou worden tot ‘Opsporing 

verzocht: UB’. Ik wilde door de grond, wat toch 

niet al te veel gevraagd zou moeten zijn gezien 

de staat van mijn straat. Eén dag terug in Nijme

gen maar ik val nog uit de toon. Alles is ver

bouwd en alleen ik ben verbouwereerd. 

student2014
lieke von Berg, vijfdejaars student 
nederlands aan de radboud universiteit, 
werpt elke Vox een kritische blik op 
campus, studentenleven en onderwijs.

Columndat Van der Veen er na een jaar gillend is weggerend. 
Niet omdat het te zwaar was, hij heeft alle vakken met 
goede cijfers gehaald. Maar vanwege het sfeertje dat je 
excellent móet zijn, hoge cijfers móet halen, liefst 
hoger dan de anderen. “Ik vond het veel uiterlijk ver-
toon, weinig inhoud.” 

Hij haalde een 7,5 voor een vak, waarop de docent 
hem vermanend toesprak dat dat toch best hoger kon. 
Dat was voor Van der Veen de druppel. Dit soort 
excellentie, gericht op hoge cijfers en competitie, daar 
wilde hij zich verre van houden, besloot hij. Afgelopen 
september schreef hij de ergernis van zich af in een 
opiniestuk in De Groene Amsterdammer met de kop ‘Ik 
een excellente student? Vergeet het maar!’. 

Hij heeft zijn draai gevonden, bij filosofie aan de 
Radboud Universiteit. Maar Van der Veen wil niets te 
maken hebben met het honoursprogramma, aller-
gisch als hij is geworden voor alles wat met excellentie 
van doen heeft. Hij verdiept zich nu op zijn eigen 
manier in de stof. Na een college over ethiek is hij, 
nieuwsgierig geworden naar de persoon Friedrich 
Nietzsche, meer van de man gaan lezen en heeft hij 
een documentaire over diens gedachtegoed bekeken. 
Gewoon omdat hij het boeiend vindt. *

Ton Mooij, bijzonder hoog

leraar bij de Open Universi

teit en senioronderzoeker 

van het Nijmeegse onder

zoeksinstituut ITS, schrikt 

van het pleidooi dat Jeroen 

van Baar houdt voor mid

delmatigheid. “Triest dat 

iemand die kennelijk hoog

begaafd is zich daarop moet 

beroepen.” Van Baar heeft in 

zijn school en studieloop

baan een verkeerde bood

schap meegekregen, denkt 

Mooij, waarbij het accent 

niet lag op de interesse in 

het leren maar op beter zijn 

dan de rest. “Als pedagogiek 

het voorhouden van een 

norm is, ben je verkeerd 

bezig. Er moet geen dwang 

zijn om te presteren”,  

vindt hij. 

De onderwijsonderzoeker 

kan zich niet vinden in de 

zin in het Honoursrapport 

dat de beste studenten het 

beste verdienen dat de uni

versiteit te bieden heeft. 

“Daarmee lok je studenten 

niet uit tot maximale inzet, 

maar ben je op voorhand 

aan het vergelijken.” 

Hij ziet de noodzaak van 

een extra uitdaging voor 

cognitief hoogbegaafde 

studenten heus wel. Mooij 

deed de afgelopen dertig 

jaar veel onderzoek naar 

hoogbegaafden in het 

onderwijs, bezocht en advi

seerde regelmatig scholen 

en zag ‘verminkte leerlin

gen, allemaal gedwongen 

tot onderpresteren’. Maar hij 

is geen voorstander van 

aparte groepen of program

ma’s. 

Wat wel zou helpen, zegt 

hij, is een onderwijssysteem 

dat meer recht doet aan het 

individu. Maar daarvoor zou 

het onderwijs moeten trans

formeren. Ook op de uni

versiteit. Zijn ideaal op de 

campus: maak het mogelijk 

dat elke student zich zo 

optimaal mogelijk ontwik

kelt. Dat kan als elke student 

na een gemeenschappelijk 

programma van een half 

jaar een eigen op maat 

gesneden programma 

samenstelt uit een gediffe

rentieerd aanbod van de 

universiteit. 

Een student die het maxi

male uit zijn of haar studie 

wil halen, kan dat via het 

volgende scenario: hij of  

zij kiest van elk curriculu

monderdeel de hoogste of 

moeilijkste variant, met extra 

leerstof en extra zelfgeko

zen opdrachten. “Wij als 

universiteit moeten duidelijk 

maken wat de kwaliteiten 

zijn van onze onderwijspro

gramma’s. Laat studenten 

vervolgens maar zelf uit dat 

aanbod kiezen. Dan maken 

we het concreet mogelijk 

dat studenten die het opti

male uit hun studie willen 

halen, daartoe ook in de 

gelegenheid worden 

gesteld. Ze studeren dan 

vanuit hun eigen interesse 

en niet omdat ze beter wil

len zijn dan anderen.” 

‘onderwijs moet oP de schoP’
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Tekst: Annemarie Haverkamp / Foto: Dick van Aalst

Niet alleen mollen en muizen opereren ondergronds.
Maartje Jolijn Postma (30) is docent in het Gymnasion.
In de fitnesskelder helpt ze sporters sporten.
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Niet alleen mollen en muizen opereren ondergronds.
Maartje Jolijn Postma (30) is docent in het Gymnasion.
In de fitnesskelder helpt ze sporters sporten.

Het vet moet eraf. De spieren 

 moeten sterker. Het lijf moet strak. 

Genoeg redenen om 2014 te begin

nen in de sportschool. Zo gaat het 

altijd, weet sportdocent Maartje 

Jolijn Postma. Januari is een drukke 

maand in het Universitair Sport

centrum. In de kelder werken voor

namelijk mannen (“en steeds meer 

vrouwen, hoor”) aan hun lichaam. 

Veelvuldig kijken ze in spiegels.  

Maar Postma kijkt mee. “Hoe ze  

hun bewegingen uitvoeren. Ik let op 

houding, op techniek. Misschien kan 

ik ze helpen hun prestaties te 

 ver beteren.” Wie meer begeleiding 

zoekt, kan samen met Postma een 

trainingsprogramma maken. Postma 

is vanuit het sportcentrum ook 

zwemdocent. Dan werkt ze boven

gronds, in het Erica Terpstrabad.
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Tekst: Jens Pauw / Foto’s: Duncan de Fey

Het is een bekend gegeven: hoe 
langer je zelf rondloopt op de 
campus, hoe jonger de nieuwe 
 generatie lijkt te worden. Toch groeit 
het aantal puberstudenten – zij die 
nog maar zeventien, zestien of in 

een enkel geval vijftien jaar zijn – 
wel degelijk. Voor hen is het extra 
zuur dat het kabinet de alcohol
leeftijd naar achttien jaar heeft 
verhoogd. “Uitgaan heeft een  
andere dimensie gekregen.”
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Céline Kamsteeg studeert 

 International Economics and 

Business (IE&B). Op haar zeven

tiende verruilde ze Hardinxveld

Giessendam voor Nijmegen.

“Aan het eind van groep twee kon ik 

al lezen en schrijven. Daarom liet 

de school mijn ouders de keuze: ik 

mocht naar een vrije school of een 

klas overslaan. Ze kozen voor dat 

laatste. Ik ben er achteraf heel blij 

mee: ik was me anders gaan ver

velen in de klas.

Ik ben altijd met oudere kinderen 

omgegaan. Er waren kleine din g e

tjes waar ik tegenaan liep: bij 

school  zwemmen was ik minder 

sterk. En ik mocht na een feestje  

’s nachts niet alleen naar huis 

 fietsen.

Het studentenleven trok me meer 

dan een tussenjaar, daarom ben ik 

gaan studeren. Voor een grote reis 

moet je sparen, maar ik verdien 

door mijn leeftijd maar weinig geld. 

Na mijn bachelor wil ik wel graag 

door de Verenigde Staten trekken.

In grote lijnen is leeftijd belangrijk. 

Toch heb ik hier op de universiteit 

geleerd dat ontwikkeling een veel 

belangrijkere maatstaf is. Meteen 

vol het studentenleven ervaren 

draagt daar zeker aan bij. 

Na een maand bestuurskunde ben 

ik overgestapt naar International 

Economics and Business. Omdat ik 

nu vrienden heb bij beide studies, 

pendelde ik tijdens de nieuwjaars

borrels op en neer tussen de stam

cafés van twee studieverenigingen. 

Op zo’n avond drink ik wel. Ik loop 

meestal met een stalen gezicht 

naar binnen en dan vraagt het 

 barpersoneel mij nooit om een 

identiteitsbewijs.

In mijn studentenhuis ben ik de 

jongste van zestien mensen. Maar 

persoonlijkheid is veel belangrijker, 

daarmee kun je respect afdwingen 

binnen de groep. Toch is leeftijd 

wel een dingetje: ik ben geboren 

op een schrikkeldag en eigenlijk 

nog maar vierenhalf jaar oud. 

Daarmee ben ik officieus de jong

ste student aan deze universiteit.”

Céline 
Kamsteeg 

(17):  
‘EigEnlijk
bEn ik pas 

viErEnhalf 
jaar oud’
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Jordi UiJens (17): 
‘nu ga ik naar hEt 
café om tE dartEn’

Jordi Uijens is eerstejaarsstudent 

politicologie. De Goirlenaar (17) 

pendelt sinds deze zomer ieder 

dag tussen zijn ouderlijk huis en 

de campus.

“Geen werkgever is geïnteresseerd 

in een 21jarige doctorandus. Ik wil 

er daarom graag nog een tweede 

studie aan vastplakken. En een 

wereldreis maken.

Jonger zijn dan de rest was voor 

mij een proces van gewenning. 

Door mijn postuur word ik meestal 

ouder geschat. Leeftijd is een inte

ressant getal, maar voor iedereen 

anders. Ik ken mensen van 28 die 

zich gedragen als zeventienjarigen. 

En andersom.

Net als de meeste jonge studenten 

sloeg ik groep drie over. Ik had 

daar toen absoluut geen trek in. 

Het is niet makkelijk je aan te pas

sen aan een nieuwe klas. Ik had 

het geluk dat mijn vader in het 

bestuur van de voetbal zat. Zo kon 

ik ook op de club een team door

schuiven. Handig, want mijn 

medespelers zaten soms drie klas

sen lager. Dan wordt het verschil  

in belevingswereld wel erg groot.

Het alcoholverbod is niet slim 

 aangepakt. Ik pleit voor een over

gangsregeling. Uitgaan heeft voor 

mij een andere dimensie gekregen. 

Vroeger ging ik regelmatig stappen 

in het dorpscafé. Nu ik daar weinig 

te zoeken heb, ga ik met mijn 

vrienden naar een ander café om 

te darten. Als je zo druk bezig bent, 

ligt de nadruk veel minder op drin

ken. Dan drink ik vier drankjes in 

vierenhalf uur. Cola, dat wel.

Ik ben blij dat ik meteen ben gaan 

studeren. Deze nieuwe omgeving 

bevalt me. De introductie, dat was 

voor mijn ouders en mij behoorlijk 

spannend. Heb ik leuke studie

genoten? Vind ik mijn draai? Later 

vertelde mijn moeder dat ze die 

eerste introdag zag dat ik om half 

zes ’s nachts nog online was op 

WhatsApp. Toen wist ze dat het 

ongetwijfeld heel gezellig was 

geworden.”
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shir Kroeze 
(17): ’op mijn 
tiEndE ging  

ik naar dE 
middElbarE 

school’

Shir Kroeze uit Tilburg is 

 eerstejaarsstudent Recht en 

Management (dubbelstudie).  

Op haar zestiende begon ze met 

studeren. 

“Mijn vrienden kijken niet neer op 

mijn leeftijd en dat vind ik belang

rijk. Maar een grapje op zijn tijd  

is geen probleem. Een student 

rechten mag zich al een jurist 

 noemen. Eigenlijk ben ik dus een 

niethandelingsbekwame jurist, 

zeggen ze dan. 

Net als mijn broer heb ik twee 

klassen overgeslagen. Sommige 

ouders vinden dat niet goed voor 

de persoonlijke ontwikkeling. Daar 

ben ik het niet mee eens. Het is 

veel erger wanneer je totaal geen 

uitdaging meer hebt op school. 

Ik ga al mijn hele leven met oudere 

mensen om. Op mijn tiende ging 

ik naar de middelbare school. Voor 

mij is er niets vreemds aan. Maar ik 

merk dat er veel vooroordelen zijn. 

Of ik autistisch ben, wordt dan 

gevraagd. Een tijd lang werd ik  

hét meisje van zestien genoemd. 

Gelukkig zegt leeftijd niets over je 

gedrag. Veel mensen vinden mij 

niet jong overkomen. Zelf vind ik 

wel dat ik er jong uitzie.

Graag was ik er een jaartje tussen

uit gegaan. Maar daar heb ik vanaf 

gezien omdat ik komend jaar geen 

studiefinanciering meer zou krijgen 

door de gewijzigde regels. Balen 

dus dat die maatregel uiteinde

lijk met een jaar is opgeschort.

Soms weten mensen niet hoe 

ze om moeten gaan met 

iemand die jong is. Ik ben 

cum laude geslaagd op 

het vwo. Als ik een 

negen haalde, vond ik 

dat leuk, maar dat  

was niet bijzonder.  

Ik wilde niet te veel 

opvallen. Hier op 

de universiteit 

wordt excellentie 

meer gewaar

deerd.”
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roosje
Na de zomer betrekt Doornroosje 

de nieuwbouw bij het centraal 

station. Vox bekeek de toren waarin 

de schone slaapster binnenkort 

wakker wordt van het rumoer van 

1100 bezoekers.

het nieuwe
Tekst: Mark Merks / Foto: Bert Beelen

In de grote zaal is ruimte voor 1100 bezoekers, in de kleine zaal passen 400 mensen. 

De capaciteit van de kleine zaal is net zo groot als de capaciteit van het huidige Roosje 

aan de Groenewoudseweg.

Bovenop het nieuwe Doornroosje bouwt studentenhuis

vester SSHN een studentenflat. Er komen 348 kamers, 

uitgesmeerd over vijftien verdiepingen. Bij mooi weer 

kunnen de studenten barbecuen in een enorme daktuin.

Het is een groot bouwproject, dat bovendien  

bij de start wat vertraging opliep. Om het 

gebouw tijdig op te kunnen leveren, zijn soms 

wel driehonderd mensen tegelijk aan het werk.

Achter iedere voordeur zitten vier studenten

kamers, waarvan de bewoners een woonkamer, 

keuken en badkamer delen. 
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roosje

Tekening van het nieuwe Doornroosje 

met in het midden de grote zaal, rechts 

ernaast de kleine zaal en uiterst rechts 

de laad en losruimte

Bron: Bouwcombinatie Klokbouw/Züblin,  

AGS Architects

Omdat zelfs in deze enorme 

nieuwe ruimte vierkante meters 

kostbaar zijn, is een ingenieus 

liftsysteem ingebouwd. De rode 

lift is in staat een hele vracht

wagen met oplegger op te tillen 

en draait het gevaarte  in de 

lucht 180 graden, zodat de 

vrachtwagen weer vooruit het 

pand uit kan rijden.
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‘Ik ben alerter geworden’

Tekst: Annemarie Haverkamp / Fotografie: Erik van ’t Hullenaar

H
et is een tweede natuur gewor-
den. Toen Ivo Roodbergen een 
mail kreeg van een zekere Anne-
marie Haverkamp die zich uitgaf 
voor Vox-journalist, googelde hij 

haar meteen. Was ze te traceren als journalist? 
Dat bleek het geval. Pas daarna ging hij in op 
haar interviewverzoek. “Ik weet niet of het 
slecht is”, zegt Roodbergen. “Alert zijn is op zich 
natuurlijk niet kwalijk.” Hoe dan ook, het is 
een verandering. Roodbergen was niet altijd zo. 
Vóór de AIVD hem benaderde over het onder-
zoek dat hij had gedaan in Egypte, was hij 
 naïever. Minder achterdochtig.

‘Geheime dienst werft student als 
 informant’, kopte het Algemeen Dagblad op  
2 december. Het artikel was geschreven door 
onderzoeksjournalist Koen Voskuil en stagiair 
Ivo Roodbergen. De laatste studeert politicolo-
gie in Nijmegen. Hij meldde zich aan voor een 
vrijwillige stage bij het AD, omdat hij na zijn 
afstuderen – eind januari – de journalistiek in 
wil. Het was op de redactie van die krant dat hij 
gebeld werd door een man van de AIVD. De 
persoon in kwestie vroeg of hij eens met Rood-
bergen mocht praten over diens ‘interessante’ 
onderzoek in Egypte. Toen duidelijk werd dat de 
beller van de geheime dienst was, opperde een 
collega dat ‘hier nieuws in zat’. Zo werd het idee 
voor een artikel geboren. Dat het stuk de voor-
pagina zou halen en zou worden overgenomen 
door andere media, kon Roodbergen toen nog 
niet vermoeden.

Hoe kwam de AIVD bij jou terecht?

“Via Vox! Op voxweb.nl stond in de zomer een 
artikel over mijn verblijf in Egypte. Het esca-
leerde daar en de universiteit had mij afgeraden 
op reis te gaan. Ik ging toch.”

Waarom ging je toch?

“Ik was al eerder in Egypte geweest en had rond-
gereisd door het Midden-Oosten. Bovendien 
ging mijn vriendin mee naar Caïro waar ze als 
antropoloog had gewerkt. Ik was niet bang voor 
de situatie daar. En ik wilde gewoon mijn 
onderzoek doen: aan Egyptenaren vragen wat zij 
zelf vonden van de democratische veranderin-
gen na de Arabische Lente. In de media en in de 
 literatuur komen zelden ‘gewone’ mensen aan 
het woord. Ik had interviewkandidaten en een 
netwerk. Zonde om daar niets mee te doen. 
Maar omdat er een negatief reisadvies gold, 

Ivo Roodbergen (27) is de man die de 
kwestie ‘AIVD ronselt studenten’ in 
december op de agenda zette. Tijdens  
zijn stage bij het Algemeen Dagblad 
schreef de student politicologie een 
nieuws verhaal over de geheime dienst  
die hem na zijn onderzoek in Egypte  
had benaderd.
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kreeg ik de beurs van het Nijmeegs Univer-
siteitsfonds niet. En ik kreeg mail namens  
de faculteit: dat ik beter thuis kon blijven.  
Dat maakte me boos.”

Je waardeerde de bezorgdheid niet?

“Nee, absoluut niet. Ik vind dat een rare visie 
van een universiteit. Je bent toch wetenschap-
per? Dan moet je onderzoek doen. Ik had mijn 
vrienden en familie net overtuigd dat ik toch 
echt zou gaan en toen kwam de faculteit met 
zo’n mail van ‘doe maar niet’. Bovendien: bij 
Islamstudies, een deur verder, hadden de 
docenten een heel andere houding dan bij 
Managementwetenschappen. Zij waren 
enthousiast en helemaal niet beschermend.  
Ik heb een extra reisverzekering afgesloten en 
ben gegaan.”

Hoe gevaarlijk was het? Je zat er tijdens de 

gevechten tussen het leger en de Moslimbroeder-

schap. Er vielen doden.

“Je moet geen domme dingen doen en goed 
luisteren naar de Egyptenaren. Zeggen ze ‘daar 
of daar kun je beter niet heen gaan’, dan moet 
je er niet heen gaan. Ze willen niet dat je als 
buitenlander iets overkomt. Slecht voor het toe-
risme. Voor mij is het nooit gevaarlijk geweest.”

Je onderzoek gaat over de situatie na de 

 invoering van de nieuwe Egyptische grondwet. 

 Inmiddels is de volgende grondwet in de maak. 

Heb je spijt van alle moeite die je hebt gedaan?

“Helemaal niet. Het was heel waardevol voor 
mezelf en voor mijn thesis om in Caïro te zijn. 
Je moet echt ter plekke zijn en je onder de men-

sen begeven om het te begrijpen. Dat is de 
 journalist en de wetenschapper in mij: ik wil 
erbij zijn. Ik ben ook eens op de Westelijke 
 Jordaanoever geweest. Vóór ik ging, had ik er 
allerlei ideeën over. Eenmaal daar zie je dat het 
allemaal veel genuanceerder ligt.”

In welke zin was de reis naar Egypte waardevol 

voor jezelf?

“Mensen zien knokken voor dingen die wij  
voor lief nemen, is voor iedereen goed denk ik. 
Generaties voor ons hebben gevochten voor  
de vrijheid die wij nu in Nederland normaal 
vinden. Die revolutie was in Egypte gaande.”

Een citaat uit het artikel dat in juli over jou 

verscheen op voxweb.nl: ‘… bij de vraag of hij 

denkt in de gaten te worden gehouden, schiet hij 

in de lach. “Door wie? Je denkt toch niet dat state 

security mij volgt? De enigen die mij in de gaten 

houden, zijn de mensen van de wasserette; ik 

breng mijn was en twee uur later bellen ze aan  

bij mijn appartement dat het klaar is.’”

(Roodbergen schiet opnieuw in de lach.) 
“Ja, dat herinner ik me ook.”

Naïef?

“Mijn begeleider had eens opgemerkt ‘als je 
onder de huidige omstandigheden naar Egypte 
gaat, word je in de gaten gehouden’. Ik had het 
me niet gerealiseerd. Pas toen de AIVD belde, 
ging er een lampje branden.”

Wat wilde de AIVD precies van jou?

“De man die belde, gaf zich aanvankelijk uit 
voor een medewerker van Binnenlandse Zaken. 

NAAM Ivo Roodbergen 

GEBOREN 17 oktober 

1986 in Amsterdam 

OplEidiNG Politicologie, 

Radboud Universiteit

NEvENActivitEitEN 

Vrijwillige redactie

functies, onder meer bij 

JASON Magazine 

 (tijdschrift over conflict 

en vredesvraagstukken). 

Stages, bij Vice Versa 

(vakblad over ontwikke

lingssamenwerking) en 

het Algemeen Dagblad. 

OvERiG Supporter van 

Vitesse. Desondanks 

poseerde Roodbergen 

gewillig voor de Vox

fotograaf in het Goffert

stadion. Daar volgt hij  

zijn cursus voetbal

journalistiek.

cURRicUlUM

‘Ik kREEg mAIl nAmEns DE 
fAculTEIT: DAT Ik bETER 
ThuIs kon blIjVEn. dAt 

MAAktE ME BOOs’

Het was een aardige vent. Hij vond mijn onder-
zoek heel boeiend. Vroeg of hij me kon ont-
moeten om daarover door te praten. Ik zei dat ik 
terug zou bellen. Toen ik het mijn vriendin ver-
telde, zei ze dat ik niet alleen moest gaan en al 
helemaal geen namen moest noemen. Toen rea-
liseerde ik me pas wat de gevolgen kunnen zijn. 
Als ik iets over mijn informanten in Egypte zou 
vertellen, kunnen die in de problemen komen.”

Hoe dan?

“Ze kunnen op een no-fly list terechtkomen. Of 
worden opgepakt. Die verantwoordelijkheid ligt 

met vrienden
in Caïro
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dus bij jou als je met de AIVD praat. Maar daar 
ben je je helemaal niet van bewust. De man 
overrompelde me. Toen ik terugbelde en zei dat 
ik alleen wilde afspreken als mijn vriendin ook 
mee kon komen, haakte hij af.”

SP’er Ronald van Raak zegt in het krantenartikel 

dat studenten ‘een kwetsbare groep’ vormen en 

dat de AIVD hen daarom niet zou mogen benade-

ren. Mee eens?

“Nou, ik snap dat AIVD’ers het proberen bij 
studenten. Ze moeten toch ergens hun infor-
matie vandaan halen. Mij gaat het erom dat 

studenten zich niet realiseren dat een gesprek 
met de geheime dienst niet vrijblijvend is.”

Je werkt momenteel aan je masterthesis. Gaat de 

AIVD die lezen denk je?

“Dat zou leuk zijn, dan leest tenminste iemand 
mijn thesis. Meestal gebeurt dat niet buiten de 
universiteit. Ik heb in elk geval al mijn infor-
manten geanonimiseerd. Ik twijfel nog steeds 
hoe ver ik daarin moet gaan. Moet ik ook type-
ringen als ‘rechter’ of ‘activist’ achterwege 
laten? Maar dan haal ik mijn eigen verhaal 
onderuit of ik doe de mensen die ik heb gespro-
ken tekort…”

Ben je bang geworden?

“Nee. Andere studenten waren wel bang om hun 
ervaringen te vertellen. Ik denk dan: als we alle-
maal in de openbaarheid treden, voelen we er 
ons allemaal minder ongemakkelijk bij. Ik ben 

thee drinken bij
bedoeïenen in 
Petra, Jordanië

bij de Citadel
in Caïro

wel alerter geworden. Ook omdat ik nu  verhalen 
ken van anderen die met een smoes zijn bena-
derd door de AIVD. Ik weet dat het gebeurt.”

De dag dat jouw artikel in het AD verscheen, werd 

je overdonderd door media-aanvragen. Leuk?

“Het was een bizarre dag. In de auto hoorde ik 
mijn eigen verhaal voorbijkomen op 3FM. Een 
collega zei ‘je moet de redactie van Hart van 
Nederland terugbellen’. Ik dacht dat het een 
geintje was. Toen kwamen De Wereld Draait 
Door en Pauw & Witteman. Maar ik heb steeds 
gezegd dat het niet om mij ging. De manier 
waarop die man van de AIVD mij benaderde, 
was helemaal niet spannend. Die programma’s 
hoopten op een 007-verhaal, maar dat was het 
niet. Wat ik wilde vertellen was dat studenten 
moeten uitkijken wat ze zeggen. Dat is een stuk 
minder interessant, dus zat ik uiteindelijk niet 
aan tafel bij de tv-programma’s. Al die aandacht 
vond ik leuk om mee te maken, maar het was 
ook intensief. Ik wilde bij mijn boodschap blij-
ven en moest goed wegen wat ik zei.”

Het AD bood je na je stage meteen een baan aan?

“Ehm, nee. Er moeten mensen weg bij het AD.”

Dus?

“Dus probeer ik mijn kansen in de journalistiek 
te spreiden. De banen liggen niet voor het 
op rapen, laat staan banen als politiek verslag-
gever. Van mijn ouders en vriendin krijg ik als 
afstudeercadeau een masterclass voetbaljourna-
listiek van Voetbal International en Fontys 
 Hogescholen. Voetbal is een grote hobby van 
me. Ik onderhoud ook een website met voetbal-
nieuws. Ik hoop als freelancer artikelen te kun-
nen schrijven, onder meer voor het AD.”

Je wilt niet verder in de wetenschap?

“Nee. Ik heb achtenhalf jaar op de universiteit 
rondgelopen. Ik wil nu echt journalist  
worden.” *



Het menselijk geheugen is uit te gummen. Tijdens een experiment 
aan het Donders Instituut zijn hersenonderzoekers erin geslaagd  
om een bepaalde herinnering bij proefpersonen te wissen.
Tekst: Tim van Ham / Beeld: Hollandse Hoogte
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Het menselijk geheugen is uit te gummen. Tijdens een experiment 
aan het Donders Instituut zijn hersenonderzoekers erin geslaagd  
om een bepaalde herinnering bij proefpersonen te wissen.
Tekst: Tim van Ham / Beeld: Hollandse Hoogte

WISSEN DUS!
Zo Had je je ouders nieT willen Zien

W
ie per ongeluk zijn ouders 
ziet vrijen, een verkeers
ongeluk meemaakt of als 
militair op uitzending een 
trauma oploopt, kan daar 

zijn leven lang last van hebben. De beelden 
staan nu eenmaal in het geheugen geprent. 
What has been seen, cannot be unseen, heet dat  
in een bedenkelijke categorie internetfilmpjes. 
Die aanname is nu voor het eerst overtuigend 
onderuitgehaald in een onderzoek van van her
senonderzoeker Marijn Kroes, die onlangs een 
artikel over zijn Nijmeegse promotieonderzoek 
publiceerde in Nature Neuroscience. 

“We hebben voor het eerst aangetoond dat 
een oud geheugenspoor dat opnieuw is geacti
veerd kan worden verstoord, waardoor de her
innering op de langere termijn niet goed wordt 
opgeslagen”, zegt Guillén Fernández. Hij is 
hoofd van het Donders Instituut voor Brein, 
Cognitie en Gedrag en de begeleider van Kroes, 
die na zijn promotie aan een postdoc in New 
York is begonnen. “Dit was een vrij fundamen
tele studie, maar de uitkomst opent de deur 
voor een breed scala aan toepassingen.”

Denk bijvoorbeeld aan mensen met een 
posttraumatisch stresssyndroom (PTSS), voor 
wie dit onderzoek op termijn de meest concrete 
oplossing kan bieden. “Mensen met PTSS heb
ben een associatie aangeleerd tussen een ver
schrikkelijke gebeurtenis in het verleden en 
bepaalde cues, dingen die hen daaraan herinne
ren”, aldus Fernández. Wie een PTSS heeft over
gehouden aan een winkeloverval, gepleegd door 
iemand in een groene trui, kan bij het zien van 
elke groene trui of jas een flashback krijgen. 
Zelfs al betreft het een compleet ander kleding
stuk en lijkt de drager totaal niet op de overval
ler. Deze generaliserende associatie wordt in het 
geheugen gemaakt. Wis de aanvankelijke trau
matische gebeurtenis en je bent ook van de nare 
flashbacks af.

Fobieën
Maar ‘de geheugengum’ kan ook van pas 
komen op andere terreinen. Bij alcoholisme 
 bijvoorbeeld. Wie eerder bij stress naar de fles 
greep, kan zichzelf onbewust aanleren in elke 
stressvolle situatie een borrel in te schenken. 
Het geheugen koppelt de cue (stress) recht
streeks aan de associatie (drank). Mensen met 
fobieën hebben geleerd om spinnen, muizen  
of wat dan ook te associëren met de naarste 
dingen. Doodsangsten zijn het gevolg. Een 
geheugenpil zou die verbinding – en dus de 
angst – weg kunnen nemen. 

Maar zo ver zijn we nog lang niet, benadrukt 
Kroes vanuit New York. “Ervaring leert dat de 
vertaling van fundamenteel wetenschappelijk 
onderzoek naar de klinische praktijk een lastig 
en langdurig proces is.” 

Tijdens een zoektocht van drie jaar vond 
Kroes 42 depressieve mensen die elektroconvul
sietherapie (ECT) ondergaan, waarbij zij onder 
narcose heftige stroomimpulsen in de hersenen 
krijgen toegediend. ECT wordt pas ingezet als 
alle overige methoden niet hebben geholpen. 
Om te testen of de stroomimpulsen het geheu
gen kunnen beïnvloeden, liet Kroes twee groe
pen patiënten een week voor de behandeling 
een serie schokkende foto’s zien. Vlak voor de 
daadwerkelijke behandeling kregen de patiën
ten alleen de eerste foto van de serie nogmaals 
te zien. 

Het bekijken van die ene foto ‘reactiveerde’ 
in het brein voorzichtig de herinnering aan de 
hele serie. Deze lichte vorm van activatie brengt 

het geheugenspoor in zijn meest kwetsbare 
staat. Direct daarna begon de heftige ECT
behandeling.

Groep één werd een uur na de behandeling 
naar de foto’s gevraagd. Deze personen konden 
zich de diaserie nog prima herinneren. Maar 
groep twee, die pas een volle dag na de behan
deling dezelfde vraag kreeg, was de fotoreeks 
helemaal vergeten. De herinnering zat bij de 
eerste groep nog keurig in het kortetermijnge
heugen. Maar binnen een dag is het daar weg, 
zonder dat het elders goed opgeslagen werd. 
“Dat geheugenproces, de zogenoemde reconso
lidatie, is verstoord door de ECT. En daarom 
kon de tweede groep zich de foto’s na een dag 
niet meer herinneren”, aldus Fernández. 

Vergeetpilletje
Appeltje eitje, zou je zeggen. Maar er zal nog 
veel onderzoek nodig zijn, wil dit proces voor 
praktische doeleinden als trauma’s, verslavin
gen of fobieën gebruikt kunnen worden. “ECT 
is niet geschikt om op grote schaal toe te passen 
in de klinische praktijk”, zegt Kroes. “Daarom 
gaan we op zoek naar andere methoden om in 
te grijpen in het reconsolidatieproces, bijvoor
beeld met medicatie.”

Kroes denkt aan het gebruik van propranolol, 
een bètablokker. Het medicijn, dat wordt voor
geschreven bij bijvoorbeeld een hoge bloeddruk, 
blokkeert het stofje noradrenaline in de herse
nen. Dat zorgt voor hetzelfde effect als ECT: 
herinneringen worden na reactivatie niet goed 
opgeslagen, wat het reconsolidatieproces ver
stoort. “Een mogelijke behandeling kan bestaan 
uit het kort oproepen van een herinnering in 
combinatie met de toediening van propranolol. 
De eerste experimenten met PTSSpatiënten en 
propranolol lopen nu.”

Garantie op succes is er allerminst. “Wij 
hebben nu mensen een fotoserie laten vergeten, 
maar mensen met een oorlogstrauma hebben 
een veranderd brein, dat wordt veel lastiger”, 
zegt Fernández. Kroes vult aan: “We weten niet 
of herinneringen aan echte traumatische erva
ringen kwalitatief anders zijn dan herinnerin
gen die we in experimentele situaties creëren. 
Daarnaast is er discussie of gewiste herinnerin
gen mogelijk terug kunnen keren of dat de ver
anderingen blijvend zijn.”

Of, en wanneer, we ooit een vergeetpilletje 
kunnen halen bij de apotheek durft Kroes niet 
te voorspellen. Wie nu wakker ligt van welk 
trauma ook, blijft voorlopig helaas nog slecht 
slapen. *

HErSENSpoElEN
is het ontwikkelen van een mogelijke geheu-

gengum enkel een goednieuwsshow? Kunnen 

boeven de methode niet eenvoudig misbruiken, 

of kijken we nu te veel Hollywoodfilms? “uiter-

aard kunnen kwaadwillenden de technieken in 

theorie voor verkeerde doeleinden gebruiken, al 

is brainwashen iets voor films”, zegt Kroes. Maar 

vrees niet. Zelfs als criminelen erin slagen een 

werkende hersenspoelmethode te ontwikkelen, 

dan ben je nog altijd niet verloren. immers: 

alleen geactiveerde geheugensporen zijn 

gevoelig voor verstoring. dus mocht je ooit in 

een irl horrorversie van Eternal Sunshine of the 

Spotless Mind terechtkomen, denk dan snel aan 

iets anders. de laatste hit van justin Bieber 

 bijvoorbeeld, ben je daar ook meteen vanaf!
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Tijdens een voorbereidend en 
 informeel gesprek over het potje 
waar onder andere de bestuurs
beurzen uit worden betaald – barst 
de bom. De rector schotelt de studen

tenraad een tabel voor. In die tabel is 

opgenomen hoeveel vakken studenten 

tijdens hun bestuurs jaar buiten het cur

riculum van de eigen opleiding hebben 

gevolgd. Dat is een gevoelig punt: er 

gaan geruchten dat besturende studen

ten om aan de studiepuntennorm te 

voldoen bepaalde ‘pretvakken’  volgen. 

En zich er zo wel heel makkelijk vanaf 

maken. 

De leden van de (vorige)  studentenraad 

staan als aparte groep op die tabel 

weergegeven. Dat schiet de studenten 

in het verkeerde keelgat. Waarom krijgt 

de studentenraad zo’n aparte behan

deling?

Studentenraadvoorzitter Jip Mennen: 

“Wij vinden niet dat Osiris op deze 

manier – het natrekken van persoon 

lijke gegevens, het categoriseren van 

een groep studenten – gebruikt mag 

worden.” Het moet niet mogen, vindt 

de hele Universitaire Studentenraad  

(USR). Na intern overleg besluit de 

 studentenraad de verschillende 

 campusmedia te benaderen. 

Rector magnificus Bas Kortmann rea

geert op de controverse die daarop 

ontstaat. Hij is zich van geen kwaad 

bewust. “Er wordt nu net gedaan of wij 

een soort NSA zijn, maar wij kijken naar 

niemand in het bijzonder. Als student

bestuurders zelf zeggen dat er oneigen

lijk gebruik wordt gemaakt van de 

bestuursmaanden omdat er studenten 

zijn die lichte vakken gaan volgen, 

enkel om studiepunten te halen, en  

wij zoeken dat uit, wat is dan het  

probleem?” Het college heeft geen 

gegevens van individuen gezien, aldus 

Kortmann, het overzicht is gemaakt 

door een medewerker van de Dienst 

Studentenzaken. Er is niets geks 

gebeurd, dit moet gewoon mogen, 

vindt de  rector.

Dan is de vraag: is dat zo? Mag een 

medewerker van Studentenzaken 

gegevens over beurzen koppelen aan 

een studentnummer en vervolgens 

gaan bekijken welke vakken deze 

 student heeft gevolgd? Het universitaire 

reglement Bescherming Persoons

gegevens erop naslaan leert dat Stu

dentenzaken inderdaad de gegevens 

beheert en ‘voor welbepaalde, uitdruk

kelijk omschreven en gerechtvaardigde 

doeleinden verzamelt’. Gebruik voor 

analyse en beleidsondersteuning is één 

van die doeleinden.

Het reglement, dat dateert uit 2008, 

biedt enige ruimte voor interpretatie. 

De mogelijkheden om gegevens te 

analyseren via Osiris zijn niet beschre

ven – laat staan ‘uitdrukkelijk omschre

ven’. En ook over de vraag of deze 

 analyse naar vakkeuze valt onder 

‘gerechtvaardigde doeleinden’ wil de 

studentenraad wel in debat. Er komt 

een commissie die onderzoek gaat 

doen naar de omgang met Osiris, 

belooft het college.

Eerst is het zaak om de wrevel weg te 

werken, vinden alle partijen. Het colle

ge en de studentenraad hebben vorige 

week een goed gesprek gehad en de 

kwestie uitgepraat. Het is niet zo dat 

een van beide partijen inschikt, maar  

ze zijn het er over eens dat ze het niet 

eens hoeven te worden, zolang de 

zaak een goede samenwerking niet  

in de weg staat.  

Het wordt interessant om te zien  

hoe lang die vrede stand houdt. De 

 discussie over de bestuursbeurzen  

– waar het ooit mee begon – komt 

over een paar maanden immers weer 

op de agenda.

de kwesTie

VolGEn bEsTurEnDE 
sTuDEnTEn ‘prET
VakkEn’ om DE VEr
EIsTE sTuDIEpunTEn  
TE HalEn? maG HET 
CollEGE Van bEsTuur 
VIa osIrIs DE Doop
CEEl Van sTudenTen-
raadsleden lichTen 
om DIE VraaG TE 
bEanTwoorDEn?  
nEE, En nEE, VInDT  
DE unIVErsITaIrE 
 sTuDEnTEnraaD. 
Tekst: mark merks



“Kom naar Rabat, dan kun je  
met eigen ogen zien waarom de 
 opheffing van ons instituut een  
foute beslissing is.” Vox nam de 
uitnodiging van de directeur aan  
en liep drie dagen mee in Marokko. 
“Stoppen met NIMAR is een stap 
terug in het integratieproces.”
Tekst: Paul van den Broek / Foto’s: NIMAR/Hollandse Hoogte

Radboud 
inRabat

S
uzanne Lughthart en Judith van Uden gidsen me tij-
dens mijn laatste avond in Rabat langs de highlights van 
de Marokkaanse hoofdstad. Het blauwwitte wijkje aan de 
haven is ondanks de feeërieke pracht vrijwel verlaten, het 
labyrint van de medina daarentegen ziet zwart van de 

mensen, maar ook daar is geen toerist te bekennen. De twee studen-
ten zijn sinds september in Rabat en lopen rond alsof ze thuis zijn. 
Bijzonder genoeg: Lughthart torent met haar één meter negentig 
boven iedereen uit, Judith van Uden is kleiner maar ook zij is een 
oer-Hollandse verschijning.

De wandeling gaat de strijd aan met de vooroordelen: de dames 
worden nagefloten noch lastig gevallen, de marktkooplieden drin-
gen niks op en zelfs de afgelegen marktstraatjes zijn veilig. “Alles in 
Marokko valt honderd procent mee”, zegt Van Uden, die in haar 
derde jaar antropologie aan de Radboud Universiteit een minor 
volgt in Rabat. Vakgenote Lughthart (zij studeert in Utrecht) heeft 
in haar multicultiwijk in Utrecht het gastvrije Marokko al leren 
kennen. Maar Rabat heeft ook háár verrast: “Niks is wat we in 
Nederland denken: er is gewoon alcohol te krijgen, er zijn weinig 
hoofddoeken en met vrouwen raak je gewoon aan de praat.” 

Zwaar weer
Het avontuur van Suzanne Lughthart en Judith van Uden in Rabat 
begon in september, met de één semester durende minor Social 
 Studies van het NIMAR (voluit: Nederlands Instituut in Marokko). 
Samen met zeventien andere studenten van Nederlandse universi-
teiten, onder wie acht uit Nijmegen, kregen ze de beginselen van het 
Arabisch onder de knie, leerden ze de fijne kneepjes van het veld-
werk in Marokko en gingen ze met z’n allen een week op excursie. 
Het huzarenstuk ten slotte vormt het onderzoek, waarvoor de stu-
denten zich onderdompelen in het Marokkaanse leven. Van Uden 
en Lughthart vonden elkaar met een studie over liefde en seks in 
Marokko – eind januari moet hun rapport klaar zijn en gaan ze weer 
terug naar Nederland. 

In de week dat ik een paar dagen meeloop, half december, 
 verkeert het NIMAR in zwaar weer. Het ministerie van OCW pro-
clameerde in mei per brief de stopzetting van de financiering, waar-
door het instituut, ontsproten aan de Radboud Universiteit, nog in 
zijn eerste decennium kopje onder gaat. Tijdens mijn bezoek aan 
Rabat is directeur Jan Hoogland in Nederland om zijn vader te 
begraven en het NIMAR te redden. Het is deze maanden erop of 
eronder, beseft hij. Voor en na mijn verblijf in Rabat spreek ik met 

Studenten Suzanne 

Lughthart (links) en 

Judith van Uden
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De medina, Rue des Consuls, in Rabat

Rabat
31
Vox 6
01/2014

REPORTAGE



een aangeslagen directeur. “Ik baal verschrikke-
lijk. Wat in zeven jaar is opgebouwd, gaat met 
één pennenstreek ten onder, terwijl we in 
Marokko fantastische dingen hebben gedaan.”

Jan Hoogland, tot zijn directeurschap arabist 
aan de Nijmeegse universiteit, geeft me vooraf 
een document mee, ‘Zeven jaar NIMAR, de fei-
ten op een rijtje’. Hiermee gaat hij op tournee 
om zijn instituut van de ondergang te redden. 
Als eerste staat een bezoek aan de Nijmeegse 
collegevoorzitter Gerard Meijer op zijn pro-
gramma, daarna is de hoop gevestigd op de 
Nederlandse Instituten in het Buitenland 
(NWIB, zie kader). Hoogland vindt het ophef-
fingsbesluit onbegrijpelijk, ook gezien de bijna 
400.000 mensen in Nederland met Marok-
kaanse wortels. Het NIMAR kost jaarlijks 
450.000 euro, rekent hij voor. “Binnen de uni-
versiteiten die de instituten in het buitenland 
beheren, gaan jaarlijks vele miljarden euro’s 
om. Wat is dan vierenhalve ton?” De sluiting 
zorgt ook voor menselijk leed. “Zeven mensen 
dreigen hun baan kwijt te raken. Ik vecht ook 
voor hen.” Voor Hoogland is het zaak weer-
klank te vinden voor zijn strijd. “Als je in Rabat 
bent, kun je het zelf zien”, zegt hij voorafgaand 

Het onderzoek van de twee studentes is actueel. 
In november haalde de Facebookfoto van twee 
zoenende Marokkaanse tieners de wereldpers, 
nadat zij vanwege die foto in de cel waren 
beland. De stelling ‘Kissing in public, good or 
bad?’ brengt een felle discussie op gang. Twee 
jongens vinden het prima, twee anderen roepen 
op tot respect. “Houd rekening met elkaar. De 
islam is nu eenmaal wijd verbreid in dit land.” 

Dit is een bijzonder onderzoek, stellen de 
twee studentes na afloop vast. “Het kan heel 
intimiderend overkomen als twee westerse mei-
den dit soort vragen stellen”, heeft Van Uden 
ervaren. Lughthart: “Maar je hoort ook dat het 
maar goed is dat wij westers zijn: tegen een 
landgenoot zouden deze jongeren nooit hun 
ontboezemingen durven prijsgeven.” Van Uden 
zegt alert te zijn op mogelijke leugens, ook 
gezien een eerder gesprek waarin een jongen 
beweerde nog maagd te zijn. Later biechtte hij 
een prostitutiebezoek op. “Dat doen veel jon-
gens hier.” Een van de conclusies van het 
onderzoek weten de twee meiden al: de dubbele 
moraal, die vrouwen in het keurslijf van de 
maagdelijkheid houdt, terwijl voor jongens een 
oogje wordt toegeknepen. 

De zes klassieke brede universiteiten in 

Nederland houden in totaal vijf Weten-

schappelijke Instituten in het Buitenland 

(NWIB) in de lucht, elk beheerd door 

een van de universiteiten. Die instituten 

zijn gevestigd in Athene, Caïro, Florence, 

Rome, en Sint-Petersburg. Daarnaast 

bekostigt het ministerie van OCW drie 

instituten: Ankara, Rabat en Istanbul 

(deels). Het instituut in Damascus werd 

in het voorjaar van 2012 opgeheven, 

het instituut in Caïro heeft dit semester 

de deuren gesloten. In mei kondigde 

onderwijsminister Bussemaker de 

opheffing aan van de instituten in Rabat 

en Ankara, wat inmiddels is bekrachtigd 

door de Tweede Kamer. Instanbul blijft 

in afgeslankte vorm bestaan, zodat er in 

elk geval in Turkije een Nederlandse 

vertegenwoordiging open blijft.  

Marokko dreigt van de Nederlandse 

hogeronderwijskaart te verdwijnen.

aan mijn reis. Roep het voort, wil hij maar zeg-
gen. “Zelfs binnen de Radboud Universiteit 
weet men niet wat wij allemaal doen.”

Maagdelijkheid
In de huiskamer van het NIMAR zitten Van 
Uden en Lughthart klaar voor een groepsge-
sprek met jonge Marokkaanse mannen. Voor 
hun onderzoek trekken ze alle registers van het 
antropologisch veldwerk open: ze doen litera-
tuurstudie, verspreiden een online enquête, 
observeren het gedrag van jongeren in het 
openbare leven, voeren individuele gesprekken 
met zo’n twintig jongens en meisjes over liefde 
en seks en vanmiddag staat dus een groepsdis-
cussie op het programma. Vier mannen, in de 
leeftijd van 20 tot 25 jaar, reageren op acht 
 stellingen. ‘Proper sexual education is missing in 
Morocco’, luidt de eerste. Vier keer hartgrondige 
instemming. En: ‘Love relations are changing.’ 
Opnieuw vier keer eens. “Er komt meer libera-
lisering, al hebben we meer feminisme nodig”, 
aldus een van de jongens. Hij spreekt zijn 
onvrede uit over een vriend “die niet wil trou-
wen met een vrouw die geen maagd meer is, 
zelfs niet als ze is verkracht”.   

instituten in
het buitenland

Het blauwwitte wijkje aan de haven
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De twee antropologen prijzen het instituut. 
“Bijna nergens in het buitenland kun je dit 
soort onderzoek doen”, zegt Van Uden.  
“De minor in Rabat is een mooie gelegenheid 
om te oefenen als antropoloog.” Lughthart:  
“Je wordt hier geholpen, maar niet aan de hand 
genomen.” Van Uden bekritiseert de Radboud 
Universiteit: “Wel hoog opgeven over studeren 
in het buitenland, maar niks doen om het 
 instituut te redden.” 

stiefkindje
Terwijl in Rabat de loftrompet over het NIMAR 
wordt gestoken, vangt Jan Hoogland in Neder-
land bot. De eerste reddingsboei, het college 
van bestuur van de Radboud Universiteit, geeft 
opnieuw niet thuis, meldt hij na afloop van 
mijn reis. “De universiteit zou zich als beheer-
der meer gelegen mogen laten liggen aan het 
voortbestaan”, vindt hij. Wél heeft het college-
bestuur de opheffingsdatum opgerekt, naar juli 
2015. Volgens Hoogland is de liefde in Nijme-
gen voor het instituut altijd koel geweest. Naar 
eigen zeggen was het Hoogland zelf die zich het 
vuur uit de sloffen liep om zeven jaar geleden 
het instituut op te richten, waarna het op 
Haags verzoek onder Nijmeegs beheer kwam. 
“Maar we zijn altijd een stiefkindje geweest. Er 
is al die jaren niet één bestuurder uit Nijmegen 
in Rabat op bezoek geweest.” Wat niet heeft 
geholpen is de teloorgang van de Nijmeegse 
opleiding Islam en Arabisch: van de ooit vol-
waardige studie rest nog een deelprogramma. 
“Daarmee valt een belangrijke basis weg”, 
 analyseert Hoogland. “En het wordt vervelend 
lobbyen als je eigen thuisuniversiteit je niet 
wenst te steunen.”

Wat blijkt: de tweede reddingsboei van Jan 
Hoogland – het NWIB-bestuur – is half decem-
ber van geen enkele waarde. “Het bestuur sprak 
zijn waardering uit voor onze activiteiten, dat is 
al winst, want daarvoor hoorde je niks”, mees-
muilt Hoogland. “Maar financieren doen ze 
niet.” Ook de huidige sluiting van het instituut 
in Caïro brengt het NWIB niet op andere 
gedachten, zelfs niet na de toezegging van het 
NIMAR om het komend semester een aantal 
van de studenten uit Caïro over te nemen. “Als 
Caïro de deuren moet sluiten, is het NIMAR het 
enige Nederlandse instituut in de Arabische 
wereld waar studenten nog terecht kunnen”, 
zegt Hoogland. “Maar dat maakt kennelijk geen 
enkele indruk op de Nederlandse universiteiten.”

Terug in Nederland wend ik me tot Gerard 
Meijer, een belangrijke speler voor het NIMAR, 
want behalve collegevoorzitter in Nijmegen is 
hij ook voorzitter van het NWIB-bestuur. Zijn 
woordvoerder Martijn Gerritsen herhaalt de 
reactie van Meijer op de opheffingsbrief van het 
onderwijsministerie: “We kunnen niet te hoop 
lopen tegen elke bezuiniging uit Den Haag.” 
Pech voor het NIMAR is dat in dezelfde brief 
van de minister ook de opheffing van het Cen-
trum voor Parlementaire Geschiedenis (CPG) 
werd bevolen, waarover het bestuur in Nijme-
gen zich wél druk heeft gemaakt, en met succes. 
“Het CPG raakt meer dan het NIMAR aan de 
kernactiviteiten van de Radboud Universiteit”, 
zegt Gerritsen. 

Persoonlijke leerschool
Halverwege mijn bezoek staat de ‘terugkomdag’ 
op het programma, waarop de studenten ver-
slag doen van hun onderzoek. Beleidsmedewer-
ker Cynthia Plette, verantwoordelijk voor de 
minor Social Studies, stelt aan het einde van de 
middag vast dat alle onderzoeken tot een goed 
eind zullen komen. Geen vanzelfsprekendheid: 
“Het programma is zwaar, je doet als student 
erg veel indrukken op en je moet je ook persoon-
lijk en in de groep overeind zien te houden.” 
Maar het resultaat mag er zijn, zegt Plette, 
 wijzend op de wijsheid die studenten opdoen  
en het positieve beeld over Marokko dat ze mee 
naar huis nemen. Dat laatste is volgens haar 
extra te prijzen gezien de slechte relatie tussen 
beide landen. De opeenvolgende generaties stu-
denten in Rabat zijn de ambassadeurs van de 

dialoog, stelt zij vast. Het jaarlijks aantal groeit: 
van elf studenten in het eerste jaar tot het zes-
voudige nu. “Als het NIMAR er niet meer is, 
zullen veel studenten de sprong naar de Arabi-
sche wereld niet meer durven wagen.”

Na afloop van de middag komen de pizza’s 
op tafel en worden plannen voor de kerstvakan-
tie gesmeed. Ook Hasnae Bouanani schuift 
aan, een letterenstudente van de Mohamed V 
Universiteit in Rabat en voor Cynthia Plette een 
illustratie van het tweerichtingsverkeer binnen 
het NIMAR: Nederlanders leren over Marokko 
en Marokkanen over ons, onder meer dankzij 
de cursus Nederlands die het NIMAR verzorgt 
voor Marokkaanse studenten. Hasnae assisteert 
het NIMAR tijdens de excursies. Zo’n vijftien 
keer per jaar loodst het instituut Nederlandse 
studenten door het land, zoals onlangs nog een 
groep studenten van de Nijmeegse Honours 
Academy. Trouwe bezoekers zijn vooral de lera-
renopleidingen, die hun studenten willen voor-
bereiden op de scholieren met Marokkaanse 
achtergrond die ze straks les moeten geven. 
“We hebben nu een netwerk van tientallen 
Marokkaanse jongeren”, zegt Plette. “Voor hen 
zijn wij de deur naar een ander leven. In het 
begin liep het moeizaam, maar inmiddels 
 hebben we veel contacten in de lokale gemeen-
schap. Juist nu we kunnen oogsten, is het 
 ontzettend stom om het NIMAR op te heffen.” 

smeerolie
Het is twintig minuten lopen om van het 
NIMAR bij de Nederlandse ambassade te 
komen. De stad met ruim een miljoen 
in woners is gemaakt voor onderwijs en onder-
zoek in Marokko: het leven gaat zijn gewone 
gang, anders dan in steden als Marrakech of Fez, 
toeristenmagneten die volgens iedereen in Rabat 
‘verpest zijn geraakt’. Het NIMAR zit hier dus 
prima, zegt ambassadeur Ron Strikker. Het 
instituut vormt als onderwijs-verlengstuk van 
de ambassade een pijler onder de integratie. Het 
‘verdiepen en verbreden’ van de banden tussen 
de twee landen is inmiddels door de ambassade 
uitgeroepen tot topprioriteit, maar dit is vol-
gens Strikker niet langer waar te maken als het 
NIMAR wegvalt. “Dan zullen we onze ambities 
naar beneden moeten bijstellen.” 

De ambassadeur betreurt het verdwijnen van 
het ‘oranjekantoor’, met muziekvoorstellingen, 
het sinterklaasfeest en schrijversbezoeken, on -
langs nog van Abdelkader Benali. De ambassade 

‘ik boks Met 
MIjN hANdeN 
op MIjN Rug’

Jan Hoogland 

en Cynthia Plette
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achttien
Achttien is het nieuwe zestien, hoor ik steeds 

– in de hoop dat vijftig ook het nieuwe veer

tig wordt, want the big five o begint met rasse 

schreden te naderen terwijl ik me nog altijd 

een jonge god voel, maar dat terzijde. Acht

tien als nieuw zestien dus, als leeftijd waarop 

er alcohol geconsumeerd mag worden. Nou 

vond ik zestien al aan de late kant, gezien 

mijn eigen geschiedenis, maar ik ben dan ook 

van een andere generatie. of beter, vooral 

mijn ouders waren van een andere generatie. 

die rookten nog gewoon tijdens zwanger

schappen, om maar een voorbeeld te geven, 

en ik herinner me ook nog goed de autotoch

ten naar verre oorden in een met drie kinde

ren en een hond (nou ja hond, een poedel) 

volgepakte Volkswagen Kever terwijl mijn 

ouders voorin continu zware shag zaten te 

paffen. diezelfde generatie was ook van het 

beroemde – althans in mijn familie – ‘gecon

troleerd leren drinken’, waarmee je niet vroeg 

genoeg kon beginnen want anders leerde je 

het elders en dus ongecontroleerd.

Zo zat ik op mijn elfde al aan het bier, mocht 

ik een jaar later op klassenfeesten al drinken 

gezien de toestemming die mijn ouders daar

voor hadden gegeven en hing ik als dertien

jarige voor het eerst kotsend boven het toilet. 

Wat dit alles zeven jaar lang met mijn in 

retrospectief nog niet volgroeide hersenen 

heeft gedaan, ik kan er enkel naar gissen. Zou 

ik nóg briljanter zijn geweest als de nadruk 

meer op ‘gecontroleerd’ en wat minder op 

‘leren drinken’ had gelegen? Vrijwel onmoge

lijk, maar je weet maar nooit.

op de universiteit zal de ellende allemaal  

wel meevallen. het aantal nog niet achttien

jarigen is hier op de vingers van één hand te 

tellen – zelfs met mijn door alcohol bescha

digde brein. Alleen in de introductie levert het 

wellicht een probleem op, dat opgelost gaat 

worden met polsbandjes. Negenennegentig 

komma negenennegentig procent krijgt het 

bandje met ‘okay’, die paar losers het bandje 

met ‘nix’, want dat ‘is de afspraak’. een bizar, 

betuttelend, omslachtig en niet te handhaven 

systeem – natuurlijk bedacht door iemand 

die al ver vóór zijn achttiende aan de alcohol 

was. Zou het dan toch kloppen?

 

Ph-neutraal
phneutraal is docent en onderzoeker 
aan de Radboud universiteit.

CoLuMN

kan al die activiteiten niet overnemen, waar-
schuwt Strikker. Twee jaar geleden heeft de 
ambassade na een eerdere bezuiniging de 
NIMAR-taak overgenomen om Marokkaanse 
professionals een cursusprogramma aan te 
 bieden in Nederland. “Er is geen sprake van dat 
de ambassade ook de onderwijstaak kan over-
nemen, dat valt straks allemaal weg.” Ook een 
door de ambassade gefinancierd uitwisselings-
project wordt dan minder vanzelfsprekend. 
 Zeytun heet het project, waar Nederlandse en 
Arabische studenten bijvoorbeeld de democratie 
in beide landen onder de loep nemen. Wat 
 stee vast leidt tot beter begrip. 

“Zonder contact kun je de beelden nooit bij-
stellen”, zegt Strikker, die het NIMAR waardeert 
als smeerolie bij alle contacten. Hij steunt Jan 
Hoogland in zijn reddingspogingen, maar staat 
als diplomaat machteloos. “Zo’n instituut bouw 
je heel langzaam op en je krijgt het niet zomaar 
terug. Een gemis, want de menselijke banden 
tussen beide landen zullen nooit verdwijnen.” 

Reddingsplannen
Ik spreek Jan Hoogland op de laatste dag van 
het jaar in Utrecht, vlak voordat hij weer naar 
Marokko vertrekt. Wat in 2014 te doen om te 
voorkomen dat het doek valt? Stap één: een 
rondgang langs de hbo-instellingen, gezien het 
belang van met name de lerarenopleidingen bij 
het voortbestaan van het NIMAR. Zijn tweede 
doelwit zijn de Nederlands-Marokkaanse 
instanties in Nederland: met het nodige kabaal 
in de media kunnen die de politiek mogelijk op 
andere gedachten brengen. Op het lijstje staan 
gesprekken met invloedrijke Marokkanen in 
Nederland, zoals de Rotterdamse burgemeester 
Aboutaleb. 

‘dIt ZIjN MIjN heftigste 
StudIepuNteN ooIt’

Verder wil Hoogland ook de Tweede Kamer nog 
bespelen, gesteund door de talloze sympathie-
betuigingen die vanuit het land die naar Den 
Haag zijn gestuurd. Het uitblijven van politieke 
druk wijt Hoogland deels aan zijn eigen, lastige 
rol. “Ik boks met mijn handen op mijn rug, 
want ik mag als onderwijsattaché geen actie 
voeren tegen mijn ‘eigen’ minister.” Ook de 
afnemende belangstelling voor het integratie-
debat helpt niet mee. Het thema is uit, stelt hij 
vast. Wie de trom roert over het NIMAR, kan de 
reactie van Wilders al uittekenen: ‘Een gotspe 
om vierenhalve ton weg te smijten voor een 
 elitaire onderwijsclub in Rabat!’ “Zie daar maar 
eens tegenop te knokken”, zegt Hoogland. 

Judith van Uden en Suzanne Lughthart houden 
hoop. Na de afscheidswandeling door de stad 
op mijn laatste avond leggen we aan bij El 
Bahia, een restaurant aan een van de hoofd-
straten van Rabat. Buiten barst een volksfeest 
los: toeterende auto’s door de straten, mensen 
juichen en wapperen hun vlaggen nadat de 
trots van Marokko een voetbalwedstrijd heeft 
gewonnen in het wereldkampioenschap voor 
clubteams. Iedereen opgetogen – nu het NIMAR 
nog. “Zonder het NIMAR kunnen studenten 
nergens meer studeren in een niet-westers 
land”, zegt Suzanne Lighthart. Judith van  
Uden ziet nu al terug op een onovertroffen leer-
ervaring. “Dit zijn mijn heftigste studiepunten 
ooit.” *

Zie ook www.ru.nl/nimar, met onder meer een 
online fotoalbum van Judith en Suzanne in 
Marokko

Judith van Uden (links) met studiegenoten 

in de hal van het NIMAR
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PUNT!
NIEUWS UIT DE OR EN DE USR
www.radboudnet.nl/medezeggenschap
www.numedezeggenschap.nl

Notitie Loopbaanbegeleiding
Er kan nog altijd veel verbeterd worden aan de 
arbeidsmarktoriëntatie op de Radboud Universiteit. In 
de alumnimonitor van 2012 geeft slechts 48 procent  
aan van mening te zijn dat de opleiding een goede 
basis bood voor de arbeidsmarkt. De situatie op de 
arbeidsmarkt is momenteel uiteraard zeer slecht, 
maar dit cijfer laat alle alarmbellen rinkelen. Wat gaat 
er mis op onze universiteit? Volgens de studentenraad 
is er veel ruimte voor verbetering in de communicatie. 
Opleidingen organiseren gastcolleges om studenten 
kennis te laten maken met het toekomstige beroepen-
veld en studieverenigingen organiseren allerlei activi-
teiten, die met arbeidsmarktoriëntatie te maken heb-
ben, maar deze worden niet als zodanig herkend. 
Daarnaast wordt vanuit verschillende organen binnen 
de universiteit een breed scala aan sollicitatietrainin-
gen, cv-checks en cursussen in academisch schrijven 
aangeboden, maar dit is bij de meeste studenten niet 

bekend. De USR heeft daarom een notitie geschreven 
waarin onder meer wordt gepleit voor betere commu-
nicatie vanuit de verschillende career services aan de 
RU en betere ondersteuning bij de organisatie van 
activiteiten als beroependagen door studieverenigin-
gen. Binnen de studiegids en in het mentoraat zou 
specifiek aandacht aan arbeidsmarktoriëntatie 
besteed kunnen worden en ten slotte is het belangrijk 
dat studieadviseurs goed op de hoogte zijn. Dienst 
Studentenzaken en de USR zetten een mooie eerste 
stap: in maart zal de eerste universiteitsbrede ‘Rad-
boud career week’ plaatsvinden.

Begroting 2014
Onlangs is de begroting voor 2014 van de Radboud 
Universiteit aan de medezeggenschap (USR en OR) 
voorgelegd. In deze begroting worden de inkomsten 
en uitgaven voor het komende jaar uiteen gezet. In 
hoofdlijnen wijkt de begroting weinig af van voor-

gaande jaren. Maar er zijn enkele punten die opvallen. 
Zo strijkt de Radboud Universiteit (weer) enkele 
onderzoeksprijzen met het daarbij behorende prijzen-
geld op. Dit geld is voornamelijk bedoeld om te inves-
teren in verder onderzoek, waardoor het niet zal bij-
dragen aan een hoger resultaat op de balans, maar 
natuurlijk wel aan het onderzoek op en het aanzien 
van onze universiteit. Positief punt is daarnaast dat er 
geld gereserveerd is voor de ruimere openingstijden 
van de UB en voor de facilitering van de masterwer-
ving. Ook blijft het Academisch Schrijfcentrum bestaan, 
doordat de kosten verdeeld worden over de facultei-
ten. Vanwege de onzekere tijden voor het onderwijs 
achten de beleidsmakers het nog altijd verstandig om 
structureel te blijven bezuinigen. Verder blijkt uit de 
begroting dat de financiering van de nieuwbouw de 
komende jaren geen probleem zal zijn: dat wordt uit-
gesmeerd over enkele jaren. Conclusie: wij werken en 
studeren op een financieel gezonde universiteit.

Gesa is promovendus bij orthopedagogiek: Leren en Ontwikkeling. Ze zit in de 
OR namens de fractie PON. Anne is derdejaars student geschiedenis en ze zit 
namens AKKUraatd in de USR. 

Gesa van den Broek
Wat is je functie op de universiteit? “Ik promoveer bij de afdeling Leren en 
 Ontwikkeling van het BSI over desirable difficulties, dat zijn moeilijkheden die je 
 tijdens het leren introduceert om ervoor te zorgen dat informatie langer onthouden 
wordt over de tijd heen.”
Wat is je speerpunt binnen de OR? “Onderwijskwaliteit, denk bijvoorbeeld aan 
kwaliteitsbewaking en onderwijsinnovatie. Daarnaast houd ik me zoals de andere 
PON-leden (PON =PhD organisation Nijmegen) van de OR bezig met de belangen 
van jonge onderzoekers, bijvoorbeeld met het carrièreperspectief van promovendi 
die door willen groeien in de wetenschap en de kwaliteit van de begeleiding.”
Heb je hobbies? “Ik hou van creatieve projecten met film of foto. Op dit moment  
is mijn grootste project ons nieuwe appartement.”
Wat is je favoriete plek op de campus? “Dat zijn de groene plekken. Het is heel 
fijn om even een paar minuten door het bos te kunnen lopen.”
Als je een dag rector was, wat zou je dan doen? “Ik zou graag zien dat de RU 
innovatiever wordt en een voortrekkersrol durft te nemen. Bijvoorbeeld bij het 
 evalueren van wetenschappelijke prestaties (trefwoord publicatiedruk versus  
 innovatief onderzoek), bij het openbaar toegankelijk maken van onderzoeksresul-
taten (open access) en bij de waardering voor (tijd die medewerkers besteden  
aan) goed onderwijs. Dat wordt een lange dag denk ik.”

Anne Verwaaij
Wat studeer je? “Ik ben derdejaars geschiedenis, daarnaast volg ik vakken bij 
communicatiewetenschap.”
Waarom ben je de USR ingegaan? “Ik probeer altijd eruit te halen wat erin zit.  

De universiteit biedt studenten zo veel meer dan alleen een studie. Je kunt 
 studeren in het buitenland, stage lopen of een bestuur ingaan. Ik heb voor de 
medezeggenschap gekozen.”
Wat is je speerpunt binnen de USR? “Ik zet me in voor studenten met een functie-
beperking. Vooral op het gebied van kennis bij docenten kan er nog veel verbeterd 
worden. Verder is het leuke aan een jaar USR dat je ook kleine problemen kan 
oplossen, bijvoorbeeld vieze wc’s, gevaarlijke verkeerssituaties of rolstoel-
onvriendelijke deuren.”
Heb je hobbies? “Al negen jaar speel ik fanatiek saxofoon. Daarnaast houd ik erg 
van koken, lezen, zwemmen en het kijken van films en series.” 
Wat is je favoriete plek op de campus? “Het Cultuurcafé. daar ga ik regelmatig 
met vrienden wat drinken. Het is er gezellig en een ideale plek om even stoom af  
te blazen na een college of tentamen.” 
Als je een dag rector was, wat zou je dan doen? “Op de hele campus per direct  
de kwaliteit van de koffie verbeteren. De enige plek waar je nu lekkere koffie kunt 
kopen is het Douwe Egberts café in het Spinozagebouw. Je hoort iedereen klagen, 
maar er verandert niets.”

INTERVIEW
Iedere maand worden twee leden vanuit de 

Gezamenlijke Vergadering geïnterviewd. Wie zijn ze 

en wat doen ze? Deze maand: Gesa van den Broek en Anne Verwaaij.

NIEUWS

Anne (links) en Gesa

INgeZoNdeN



Je kúnt in tentamen
periodes de brood
nodige afleiding zoeken 
bij ‘be like’pagina’s of 
plaatjes van poezen in 
maillots. Maar waarom  
til je het soggen niet op 
een hoger plan? Lees 
eens een literaire blog. 
Voxmedewerker Jelko 
Arts wijst je de weg in de 
online wereld van jong 
schrijverstalent.
Tekst: Jelko Arts

M
ijn persoonlijke 
favoriet is hard-
hoofd.com: de web-
site is opgebouwd als 
een prikbord en biedt 

verhalen, filmrecensies en artikelen 
over beeldende kunst. En dat allemaal 
in een prikkelende vormgeving: artis-
tieke plaatjes, veel foto’s en geinige 
effectjes. De teksten zijn scherp en 

hebben steevast een originele invals-
hoek. Zo schreef Rutger Lemms een 
heftig verslag over zijn RSI, bespreken 
in de filmtrialogen drie redacteuren 
luchtig maar onderbouwd een film  
en publiceerde de Nijmeegse Willem 
Claassen verhalen uit zijn nieuwe 
bundel De koe die de Waal overzwom. 

Incognitief.com is een vergelijkbare 
blog van Nijmeegse bodem. De site 
werd in 2012 opgericht door een aan-
tal (ex-)studenten. De opmaak is 
minder experimenteel dan die van 
hardhoofd.com, maar de variatie aan 
onderwerpen is groter. Literatuurles-
sen worden afgewisseld met sportach-
tergronden, een portret van Nicolas 
Cage staat naast een analyse van de 
LINDA. Er zijn vaste redacteuren voor 
sport, film en tv, dus is er altijd 
iemand aan het woord met verstand 
van zaken. En passie vooral, want de 
auteurs zijn allemaal verzot op hun 
onderwerp. 

Jonge schrijvers
Persoonlijker zijn de blogs van jonge 
schrijvers. Elske van Lonkhuyzen krijgt 

lEZEN
Jelko ArTs (21), student 
nederlAnds en redActeur  
biJ literAir tiJdschrift op 
ruwe planken

NiJmEEgs PoëZiEfEEst
Bibliotheek De Mariënburg

de landelijke poëzieweek (30 

januari tot 5 februari) wordt in 

nijmegen geopend in de bieb, 

met Judith herzberg en voor-

malige nijmeegse stadsdich-

ters. thema van de week is 

‘verwondering’. het meest 

passende gedicht vind ik  

het nog altijd wonderlijke De 

wolken, van Martinus nijhoff.

BoY
Wytske Versteeg

Op 23 januari wordt de bnG 

bank literatuurprijs uitgereikt, 

voor boeken van jonge schrij-

vers die nog niet ‘doorgebro-

ken’ zijn. Genomineerden zijn 

dan ook nauwelijks bekend bij 

het grote publiek. en onte-

recht, want ze zijn goed. de 

genomineerde boeken van 

saskia de coster en Joost de 

Vries kende ik al – beiden 

trouwens het lezen waard – 

maar van onder anderen 

 Wytske Versteeg ken ik nog 

niets. ik lees deze maand dus 

haar roman Boy.

Je kunt natuurlijk alle 

 stadskranten uitpluizen, 

 honderden sites afgaan of  

je abonneren op een veel  

te frequente nieuwsbrief  

om erachter te komen wat 

Nijmegen komende maand 

te bieden heeft op cultuur-

gebied. Maar je kunt ook 

gewoon achterover leunen 

en vertrouwen op de mening 

van vier Vox-deskundigen.
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ZiEN
MArloN JANsseN (25), student 
AlGeMene cultuurWeten-
schAppen en filMfAnAAt

Kill Your DarliNgs
30 januari in lUX

daniel radcliffe, a.k.a. harry 

potter, speelt één van de  

vier schrijvers van de beat 

Generation die in 1944 bij een 

brute moord betrokken raken. 

9 euro.

august: osagE CouNtY
2 februari in lUX

Voor een familiecrisis komt 

de disfunctionele familie 

Weston weer samen in het 

ouderlijk huis. Met twee 

 ijzersterke rollen voor Meryl 

streep en Julia roberts.

9 euro.

DutCh mouNtaiN film 
fEstival
8 februari in Heerlen

nee, dit is geen festival op de 

limburgse sint pietersberg, 

maar een nederlands filmfes-

tival met als thema ‘bergen’. 

is klimmen je hobby of zie je 

graag mooie berglandschap-

pen op een groot scherm?  

hier moet je zijn!

9 euro.

luistErEN
roBiN oosTrUM (24),  
student infOrMAticA, dJ in 
dOOrnrOOsJe en freelAnce 
pOpJOurnAlist

JamEs viNCENt 
mCmorroW
10 februari, stadsschouwburg

twee jaar geleden zag ik deze 

ierse singer-songwriter één 

van de mooiste doornroosje-

optredens ooit geven. Met 

zijn tweede album post tropi-

cal staat hij dit keer in de 

schouwburg.

24 euro. 20.15 uur.

WooDEN shJiPs
18 februari, Doornroosje

deze californiërs maken een 

hypnotiserende vorm van 

psychedelische rock. live 

horen daar tevens witte 

gewaden en fraaie projecties 

bij: je hebt geen lsd meer 

nodig.

13 euro. 20.30 uur.

routE 024
22 februari, Centrum

nieuw festival waarbij tien 

nijmeegse bands op vijf 

 verschillende locaties in de 

binnenstad optreden. Kom 

dus even spieken in Merleyn, 

bijstand, backstage, Weerlicht 

of ndrgrnd.

Gratis. 20.00 uur.

uitgaaN
siMoN MAMAHiT (21), student 
psychOlOGie, uitGAAnsexpert 
en rApper discipline

stuKafEst NiJmEgEN
5 februari, studentenkamers 

in Nijmegen

elk jaar organiseren nijmeeg-

se studenten het studenten-

kamerfestival (stukafest). de 

verschillende podia zijn over 

studentenkamers verspreid, 

een unieke en intieme erva-

ring. een van de headliners is 

rapper typhoon. 

13,50 euro. 18.00 uur.

ChoColaDE 1 Jarig 
BEstaaN
31 januari, Merleyn

het tofste hiphop/urban par-

tijtje van nijmegen wordt  

één jaar. bomvolle avonden 

in Merleyn waren de voorlo-

pers van dit hoogtepunt met 

de Groningse dj friss als 

headliner. 

5 euro. 23:00 uur.

groovY sWiNg
22 februari, Café De Plak

dj tinWishtin draait ska, 

rock-’n-roll, soul en rythm 

and blues zodat je collectief 

met de voetjes van de vloer 

kan in collectief café de plak.

Gratis. 23.00 uur.

 

punten voor de briljante naamgeving 
van haar site wodkanademosterd.com, 
maar bewijst haar creativiteit ook met 
de verhalen en kwinkslagen die ze 
plaatst. Zo neemt ze zich voor vaker 
plotseling ‘’t is een mirakel!’ uit te 
roepen. Met Vlaams accent. Andere 
pareltjes zijn ‘Zoet’ en ‘De nudist’. 
Van Lonkhuyzen is een ster in het 
typeren van bijzondere mensen en  
het delen van vreemde anekdotes.  
Ze publiceerde eerder in ANS en Op 
Ruwe Planken. 

De blog van Lotte van Rosmalen 
heet simpelweg lottevanrosmalen.com 
en is ook zeer lezenswaardig. De mas-
terstudente Communicatieweten-
schap schrijft bijvoorbeeld over haar 
ervaringen achter de schermen van 
poptempel Doornroosje.

Boekrecensies
Op zoek naar boekentips? Kijk op 
whyIlovethisbook.com. De site plaatst 
filmpjes van bekende en onbekende 
Nederlanders die in één minuut een 
boek aanprijzen. Zo delen Freek de 
Jonge en Lucky Fonz III hun lievelings-

boeken met je. Of je komt zomaar 
Maarten van Rossem tegen, die bromt 
dat hij er zeer sterk op aandringt ‘dat 
u, liefst binnen een week, De wind in 
de wilgen leest.’ Leuk om te weten: de 
site kreeg financiering  van het Neder-
lands Letterenfonds om samen met 
scholieren.com projecten te ontwik-
kelen voor het middelbaar onderwijs. 
Je kunt zelf een bijdrage leveren aan 
het interactieve concept. 

Je merkt het, je bent niet meer 
afhankelijk van YouTube bij studie-
ontwijkend gedrag. Wie zich na het 
van a tot z lezen van deze sites alsnog 
verveelt, begint natuurlijk zelf een 
blog. Er blijven immers altijd mede-
studenten die afleiding van hun  
tentamenstof zoeken. *

Jelko Arts schrijft zelf voor  
artsenlentes.nl,waar hij samen  
met Lotte Lentes  bijdrages plaatst  
over film, boeken en  theater.
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Naam: 
Maia KiKnadze
OpleidiNg: 
international tourisM 
ManageMent and 
ConsultanCy
leeftijd: 30
VOrige fuctie:
ProjeCtManager bij Pao 
Heyendael, radbouduMC
Huidige fuNctie: 
MedewerKer adMission 
offiCe, dienst studenten-
zaKen
SiNdS: 
1 oKtober 2013

Wat houdt je nieuwe functie in?
“ik help buitenlandse studenten die 
aan de radboud universiteit komen 
studeren met het afhandelen van 
administratieve processen. zo zorg ik 
bijvoorbeeld dat ze worden aange-
meld in osiris. daarnaast beantwoord 
ik vragen van deze studenten via de 
mail. bijvoorbeeld over het master-
programma dat ze kunnen volgen. 
daarvoor onderhoud ik contact met 
de verschillende faculteiten.”

Wat heb je hiervoor gedaan?
“Hiervoor was ik projectmedewerker 
bij Pao Heyendael. dat is het nascho-
lingsinstituut van het radboudumc.”

Hoe bevalt het?
“Het bevalt prima. ik heb leuke colle-
ga’s en voelde me meteen welkom. 
Verder moet ik de organisatie nog een 
beetje beter leren kennen, omdat ik 
net nieuw ben.”

film in twintig nijmeegse studenten-
kamers die voor één avond worden 
omgetoverd tot festivallocaties.
6 feBruari, 20:00 uur: theatermaak-
ster sjouk speelt muzikale voorstelling 
nachtbloem. een jonge vrouw heeft 
een tweede leven op het internet. Met 
de mensen die zij daar ontmoet, deelt 
zij haar diepste geheimen en onge-
censureerde gedachten. 
locatie: de rode laars.
11 feBruari, 19:30 uur: university 
unplugged: het muzikale open podi-
um voor de nijmeegse student. info & 
aanmelden: muziek@cultuuropde-
campus.nl. 
locatie: studentenkerk.

NieuW
geziCHt

 ageNda
Mededelingen of berichten 

voor VOx campuS kunt u 

sturen naar: voxcaMpus@ 

vox.ru.nl de volgende vox 

verschijnt op 27 februari 2014.

12 feBruari, 19:30 uur: filmvertoning 
Habana blues. Habana blues vertelt 
het verhaal van twee jonge Cubaanse 
muzikanten, ruy en tito, die via een 
spaanse platenmaatschappij de kans 
krijgen om een carrière op te bouwen 
in spanje. ruy en tito staan voor de 
uitdaging van hun leven, maar is hun 
vriendschap wel tegen deze grote 
druk bestand? 
locatie: CC3.
18 feBruari, 20:30 uur: Muziek van 
Meitje. Het afgelopen jaar kwam  
Meitje – een samenwerking tussen 
ex-wooden Constructions frontman 
gover Meit en hiphop-producer 
shroom – met het zeer dansbare 

algemeeN
www.ru.nl/informatiebeveiliging
Medewerkers en studenten van de 
radboud universiteit kunnen de 
nieuwste versie van f-secure down-
loaden via surfspot voor 5,25 euro per 
jaar. de versie van f-secure die veel 
gebruikers nu op hun thuiswerkplek 
hebben, verloopt op 6 februari. de 
nieuwe versie van f-secure bevat niet 
alleen een virusscanner maar een vol-
ledig beveiligingspakket met onder 
andere banking Protection, browsing 
Protection en privacybescherming 
voor facebook. ook f-secure Mobile 
security 2014 (voor android appara-
ten) en f-secure anti-Virus for Mac 
2014 zijn tegen een geringe vergoe-
ding beschikbaar.

www.ru.nl/studentenkerk
4 feBruari, 19:00 uur: bijeenkomst  
‘in balans (komen)’. de studentenkerk 
organiseert voor studenten van de  
ru en Han vier avonden om te ont-
dekken hoe je met je eigen grenzen 
omgaat en om balans in je leven te 
leren vinden. 
locatie: studentenkerk.

14-16 feBruari, 16:30 uur: Klooster-
weekend. een weekend meeleven 
met de zusters van Clarissenklooster 
de bron in nijmegen.

cultuur
www.ru.nl/cultuuropdecampus
5 feBruari, 18:00 uur: stukafest. uit-
eenlopende acts op het gebied van 
muziek, theater, cabaret, literatuur en 

J’lectroniq treedt op tijdens Stukafest

4 feBruari, 20:00 uur: lezing ‘disci-
pline: overleven in overvloed’ door 
filosoof Marli Huijer. Voedsel, drank, 
consumptieartikelen, belevenissen  
en keuzemogelijkheden. we leven in 
overvloed. Huijer herinnert ons eraan 
dat vrijheid slechts bij de gratie van 
grenzen bestaat, en stelt dat we 
opnieuw moeten nadenken over  
(die verfoeide) discipline.
locatie: Collegezalencomplex.
11 feBruari, 20:00 uur: Programma 
‘nijmegen 1944, het bombardement: 
geheugen, trauma en verwerking’. op 
22 februari 1944 verloren bijna 800 
nijmegenaren het leven door een 
vergissing van geallieerde bommen-
werpers. Historicus joost rosendaal 
legt uit wat er precies gebeurde en 
hoogleraar spiritualiteitsstudies Peter 
nissen geeft een korte lezing over de 
zin van herinneren. Met indrukwek-
kende intermezzo’s van onder meer 

het nijmeegs opera en operette 
gezelschap. 
locatie: Collegezalencomplex.
16 feBruari, 11:00 uur: soeterbeeck 
Preeck ‘gij zult impulsief zijn’ door 
hersenwetenschapper roshan Cools. 
impulsiviteit is negatief. Het staat voor 
slordigheid, ongeduld en zelfs agres-
sie. Controle staat voor focus en 
doelgerichtheid. daar houden we 
meer van in onze samenleving.  
Volgens Cools gaat het echter om  
de balans: te doelgericht wordt rigide 
en gaat ten koste van creativiteit. zij 
houdt daarom een opmerkelijk plei-
dooi: wees impulsief, laat je gaan! 
locatie: Mariënburgkapel.
21 feBruari, 20:00 uur: lezing ‘far 
from the tree. leven met kinderen  
die anders zijn’ door de amerikaanse 
publicist andrew solomon. solomon 
gaat in op de vraag hoe het is om een 
kind groot te brengen dat fundamen-

SOeterBeecK prOgramma
www.ru.nl/soeterbeeckprogramma

VOOR INTERNE EN 

EXTERNE VACATURES 

VAN DE UNIVERSITEIT ZIE 

WWW. RADBOUDNET.NL

teel van jezelf verschilt. Hij sprak hier 
over met driehonderd ouderparen  
en schreef een boek dat onlangs in 
nederlandse vertaling verscheen:  
Ver van de boom. 
locatie: Collegezalencomplex.
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album it takes a lot. belooft een 
intens optreden te worden. 
locatie: Cultuurcafé.
20 feBruari, 20:00 uur: theatergroep 
Krul brengt voorstelling blind, bint, 
blond, bully. Vier vrouwen zijn op  
hun eigen manier de weg kwijt in de 
wereld. de vrouwen geven zich aan 
elkaar over, omdat dat het enige is 
wat ze nog kunnen. Met een nage-
sprek met psycholoog thom van den 
Heuvel en regisseur Casper van der 
aa over kenmerken van de psychi-
sche stoornissen van de personages. 
locatie: de rode laars.

26 feBruari, 19:00 uur: filmvertoning 
adaptation. in de film adaptation 
wordt Charlie (nicolas Cage) 
gevraagd om het boek ‘the orchid 
thief’ van susan orleen (Meryl streep) 
te bewerken tot een filmscript. Het 
lijkt een onmogelijke opgave om de 
essentie in het script te krijgen: het 
hebben van een passie. als Charlie 
écht op instorten staat krijgt hij een 
ingeving: hij schrijft zichzelf in het 
script. filosofe sanne stuur leidt na 
afloop een gesprek over passie: heb-
ben jongeren nog wel passie? 
locatie: CC3.

BeNOemiNgeN
dHr. mr. H.c.f.j.a. (HeNri) de Waele is 
op 1 december 2013 benoemd tot 
hoogleraar internationaal en euro-
pees recht (fdr).

dHr. prOf. dr. a.H. (aart) ScHeNe is  
op 1 januari 2014 benoemd tot hoog-
leraar Psychiatrie (uMC).

3 feBruari, 14.30 uur: Promotie mw. 
H. nguyet thu Mai (uMC) ‘Molecular 
epidemiology of tuberculosis in 
 Vietnam’.
4 feBruari, 12.30 uur: Promotie mw. 
a.l.l. lameris (uMC) ‘divalent 
 digestion: insight in intestinal ion 
transport’.
5 feBruari, 12.30 uur: Promotie mw. 
M.g.a. van den berg (uMC) ‘from 
recognition of malnutrition to impro-
vement of dietary counseling for 
patients with head and neck cancer’.
5 feBruari, 14.30 uur: Promotie dhr. 
drs. l.H.b. walschot (uMC) ‘Porous 
titanium particles as a full bone  
substitute for defect reconstruction  
in hip joint replacement surgery’.
5 feBruari, 16.30 uur: Promotie dhr. 
l.j.i. de raeve (uMC) ‘Paediatric 
cochlear implantation: outcomes  
and current trends in education and 
rehabilitation’.
7 feBruari, 10.30 uur: Promotie mw. 
M.M. nijkamp (uMC) ‘the interaction 
of the egfr-Pi3-K/aKt pathway with 
the tumour microenvironment in 
head and neck cancer’.
7 feBruari, 12.30 uur: Promotie dhr. 
t.H. van de belt (uMC) ‘#HCsM.  
social Media and wikis in Healthcare’.
7 feBruari, 14.30 uur: Promotie mw. 
s. Kinsbergen (fsw) ‘behind the  
pictures – understanding private 
development initiatives’.
7 feBruari, 16.30 uur: Promotie  
dhr. drs. a.b. stillebroer (uMC) 
‘radioimmunoimaging – and therapy 
of renal cell carcinoma using the 
monoclonal antibody Cg250’.
10 feBruari, 15.00 uur: Promotie dhr. 
r.f. Viergever (uMC) ‘evidence-based 
priority setting for health research’.
11 feBruari, 10.30 uur: Promotie mw. 
d.M.j. de Veld (fsw) ‘the Correlates 
of physiological stress reactivity in 
middle childhood’.
12 feBruari, 10.30 uur: Promotie  
dhr. ir. t. tan (fnwi) ‘automated 3d 
breast ultrasound image analysis’.
12 feBruari, 16.30 uur: Promotie  
mw. l. van der linden (uMC) ‘novel 
enterovirus inhibitors; Viral and host 
targets’.
14 feBruari, 10.30 uur: Promotie mw. 
drs. s. van Poppel (fdl) ‘urbs et 
augustus. the City of rome in Politics 
and representations of Power during 
the Constantinian dynasty (306-361)’.
14 feBruari, 12.30 uur: Promotie mw. 
drs. s. Koolen (fsw) ‘understanding 
language in autism spectrum disorder: 
the role of cognitive control’.
14 feBruari, 15.45 uur: oratie dhr. 
prof. dr. H. schulte-nölke (fdr) 
 ‘farewell to the ‘burgerlijk wetboek’ 

and the ‘bürgerliche gesetzbuch’? 
Perspective on the national private 
law systems under the influence of 
eu law’.
18 feBruari, 10.30 uur: Promotie  
dhr. r. Medapalli (fnwi) ‘efficient 
optical-control of ultrafast magneti-
zation dynamics in metallic alloys’.
18 feBruari, 14.30 uur: Promotie dhr. 
H. bergmann (fsw) ‘two is not always 
better than one: on the functional 
and neural (in)dependence of working 
memory and  long-term memory’.
18 feBruari, 16.30 uur: Promotie mw. 
drs. i.d.a. sportel (fdr) ‘“Maybe i’m 
still his wife” transnational divorce  
in dutch-Moroccan and dutch- 
egyptian families’.
19 feBruari, 12.30 uur: Promotie mw. 
drs. l.M. Martijn (uMC) ‘’Patient safety 
in primary midwifery care’.
20 feBruari, 12.30 uur: Promotie mw. 
drs. s.H.w. Mares (fsw) ‘a sip off the 
old block: empirical and prevention 
insights into the role of parents in  
the development of alcohol use in 
children’.
21 feBruari, 12.30 uur: Promotie  
dhr. ir. r.j.j. Hendriks (fnwi) ‘Plants, 
invertebrate herbivores and nitrogen. 
ecological impacts of resource 

 availability on trophic interactions’.
24 feBruari, 12.30 uur: Promotie mw. 
M. Malmberg (fsw) ‘take it or leave it! 
Prevention and personality in early 
adolescent substance use’.
24 feBruari, 14.30 uur: Promotie mw. 
s. radke (fsw) ‘acting social. neuro-
endocrine and clinical modulations of 
approach and decision behavior’.
25 feBruari, 14.30 uur: Promotie mw. 
drs. K.w.M. van delft (uMC) ‘levator 
ani muscle avulsion following 
 childbirth’.
26 feBruari, 15.00 uur: afscheids-
college mw. prof. dr. j.M.a. riksen-
walraven (fsw) ‘waar blijft de tijd? 
over ontwikkeling, “slow science” en 
snel studeren’.
28 feBruari, 10.30 uur: Promotie dhr. 
H.C. arentsen (uMC) ‘new intravesical 
treatment modalities for non-muscle 
invasive bladder cancer’.
28 feBruari, 12.30 uur: Promotie dhr. 
drs. M.H. Pouw (uMC) ‘spinal cord 
injury: determination of severity and 
spinal cord syndromes’.
28 feBruari, 15.45 uur: oratie  
mw. prof. dr. H.H.j. das (fdl) 
 ‘Communicatie en gezondheid:  
de kwetsbare mens’.

prOmOtieS & OratieS 

prOmOtie 7 februari,  
14.30 uur: ProMotie sara 
Kinsbergen (fsw) ‘beHind 
tHe PiCtures – under-
standing PriVate 
 deVeloPMent initiatiVes’.

Wat heb je onderzocht?
“allereerst heb ik het landschap van 
particuliere ontwikkelingsorganisaties 
in kaart gebracht. Het gaat dan om 
kleinschalige, vrijwillige organisaties 
die zich bijvoorbeeld richten op het 
bouwen van een school of een zie-
kenhuis. zo heb ik onderzocht door 
wie deze organisaties worden gerund en met welke motieven. daarnaast heb ik 
onder meer gekeken hoe duurzaam de projecten zijn die zij opzetten.”

Wat zijn je bevindingen?
“uit mijn onderzoek blijkt dat deze organisaties op de korte termijn verbazing-
wekkend veel bereiken. tegelijkertijd zijn er kanttekeningen te plaatsen bij de 
lokale inbedding van de projecten. de projecten zijn vaak op de gevolgen van 
armoede gericht, en minder op de structurele oorzaken. eén verklaring daarvoor 
is dat vrijwilligers concrete projecten vaak leuker vinden om te doen; de zoge-
naamde ‘funfactor’.”

Wat kunnen we hiervan leren?
“de participatiesamenleving is tegenwoordig heel actueel. uit mijn onderzoek 
blijkt dat we realistisch moeten zijn in wat we van doe-het-zelf-burgers kunnen 
verwachten in het realiseren van maatschappelijke doelen.”
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huiselijke 
kringen

Een bowlingcentrum: 
de aandoenlijke 
 schoenen, de geur van 
steengrillen. Knussere 
locaties vind je niet snel. 
Vox krijgt een sneak 
peek bij de training  
van Team Gutter, titel-
verdediger van de Stu-
denten Bowling Com-
petitie van Ol’ Round.

“Of we weer kampioen worden 

dit jaar?” Gutter-kampioen Simon 

kijkt bedenkelijk. “Moeilijk te zeg-

gen. We staan nu zes punten ver-

wijderd van de nummers één en 

twee en die zijn heel goed. We 

moeten winnen van BC Voetfout, 

anders kunnen we het schudden.”

“Vorig jaar, toen was alles anders. 

We trainden meer en we waren 

gedrevener: we stonden hier twee 

keer per week. En dan tel ik de 

wedstrijden niet eens mee. Eén 

keer hebben we tien vrouwen 

meegenomen om ons aan te 

 moedigen. Weddenschap.”

“Onze bowlingcarrière begon als 

een grap. We deden mee aan de 

competitie voor het bier en het 

feest, maar het bleek dat we best 

aardig konden bowlen. We wonnen 

steeds vaker en stegen telkens een 

plekje op de ranglijst. We raakten 

bevriend met de dj en kregen een 

workshop van de manager hier.  

En uiteindelijk dus de eerste plaats. 

Ja, dat was mooi. De beste van 

 Nijmegen.”

Even is Simon in gedachten ver-

zonken. Dan: ”Ik wilde eigenlijk de 

cup meenemen. Die is zó groot, die 

komt van de grond tot mijn middel. 

Bijna niet te tillen. Maar om nou 

met de cup op de foto te gaan... 

Een beetje opschepperig, vind je 

niet?”

Tekst: Joep Sistermanns
Foto: Bert Beelen

In ‘huiselijke kringen’ stappen een verslaggever en een fotograaf een studentenhuis 
(of bowlingcentrum) binnen om vast te leggen wat de huisgenoten zoal samen doen.
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